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Dostává se vám do rukou sborník, který hodnotí 10 let činnosti 
Hospodářské a sociální rady Mostecka. Rád bych, jako jeden 
z iniciátorů vzniku tohoto sdružení, několika slovy připomněl, o co 
jsme usilovali a čeho jsme dosáhli. Nejprve musím podotknout, 
že nebylo jednoduché přesvědčit některé později velmi úspěšné 
představitele hospodářské rady, že její ustavení bude ku prospě-
chu tohoto tolika nepříznivým okolnostem vystaveného regionu. 
Jako senátor zvolený za Mostecko jsem chtěl důrazně upozornit 
tehdejší vládu na místní problémy s nezaměstnaností a poško-
zeným životním prostředím. Mé zkušenosti z tripartitních jednání 
za vlád Klause a Zemana mě vedly k myšlence vytvoření silné 
regionální struktury s jednotným postupem vůči „Praze“. Současně 
jsem tak navázal na pokusy odborů z 90. let o ustavení tripartity 
na Mostecku. Po jednání s významnými regionálními partnery se 
nám v roce 1999 podařilo založit rozšířenou tripartitu nazvanou 
Hospodářská a sociální rada Mostecka.  

Hned po svém vzniku  začala rada sdružující představitele firem, 
měst a obcí, zástupce odborů a individuální členy plnit své poslání. 
Díky štědrým příspěvkům velkých firem byl založen Fond podpory 
projektů, který disponoval částkou 19 miliónů korun. Z tohoto fondu 
byly podporovány konkrétní projekty obcí, fyzických a právnických 
osob, Fond dětí a mládeže a Fond sociálních aktivit. Byla to Hospo-
dářská a sociální rada Mostecka, která vypracovala Globální plán 
revitalizace, následně projednaný a podpořený Zemanovou vládou. 
Nápad požádat vládu o poskytnutí 15 miliard korun na revitalizaci 
krajiny poškozené těžbou, také vznikl na této radě, přestože se 
zásluhami o získání a čerpání těchto peněz dnes ohání kdekdo. 
A nakonec HSRM se stala vzorem pro vznik obdobných sdružení 
ve všech okresech Ústeckého kraje, takže logickým vyústěním 
bylo vytvoření Hospodářské a sociální rady Ústeckého kraje. 

Po mém zvolení poslancem Evropského parlamentu a s ohle-
dem na povinnosti, které z toho pro mě vyplynuly, jsem se rozhodl 

předat své předsednictví. Jsem rád, že mým nástupcem se stala 
právě Helena Veverková, autorka Globálního plánu revitalizace. Mé 
uznání patří také všem ostatním spoluzakladatelům a dlouholetým 
spolupracovníkům.

Za práci, kterou pro radu, a tím i celý region odvedli její členové 
i zaměstnanci, děkuji a přeji Hospodářské a sociální radě Mos-
tecka do dalších let hodně úspěchů.

JUDr. Richard Falbr,  
předseda HSRM v letech 1999 - 2005

Slovo iniciátora

Úvodní slovo
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Slovo předsedkyně
Dámy a pánové, 
Hospodářská a sociální rada Mostecka (HSRM) v letošním 

roce bilancuje 10 let své existence. Deset let aktivní dobrovolné 
práce ve prospěch našeho regionu, s řadou konkrétních hmata-
telných výsledků.

Svým ustavením reagovala HSRM na problémy související 
s vysokou nezaměstnaností na Mostecku, která byla důsledkem 
restrukturalizace nosných odvětví, především hornictví, ener-
getiky a chemického průmyslu po roce 1990. Svou činností 
mobilizovala zaměstnavatele, zaměstnance, orgány státní správy 
i samosprávy a hledala politický konsensus pro společnou strate-
gii rozvoje Mostecka a následně i celého regionu. Své představy 
o řešení společně s Hospodářskou a sociální radou Sokolovska 
formulovala do „Globálního plánu revitalizace pánevních oblastí 
Severozápadních Čech“ (GPR), který vláda schválila UV č. 122 
dne 2. 2. 2000.

Na tyto aktivity postupně navázaly hospodářské a sociální rady 
(HSR) dalších okresů – Teplicka, Chomutovska, Ústecka, Loun-
ska, Litoměřicka a Děčínska. Všechny okresní HSR zastřešuje 
Hospodářská a sociální rada Ústeckého kraje, jejímž předsedou 
je poslanec Evropského parlamentu JUDr. Richard Falbr. 

Dámy a pánové,
cílem tohoto sborníku je ukázat, čím se může HSRM za prvních 
10 let své existence pochlubit, na čem stále intenzivně pracuje, 
případně spolupracuje, jak nás vnímají partneři a kam chceme 
s ostatními HSR regionu směřovat. Neméně důležitým cílem je 
také poděkovat všem členům i partnerům za aktivní spolupráci 
při naplňování cílů, které jsme si definovali v Globálním plánu  
revitalizace. 

Přijměte proto moje poděkování
Ing. Helena Veverková, 

předsedkyně HSRM

Předsednictvo Hospodářské a sociální rady Mostecka zasedá měsíc co měsíc, vyjma letních prázdnin, v zasedací místnosti Výzkumného 
ústavu pro hnědé uhlí v Mostě. V této budově má totiž HSRM své sídlo.

Úvodní slovo
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Kdo jsme

Hospodářská a sociální rada Mostecka
 Hospodářská a sociální 
rada Mostecka byla založena 
dne 16. 3. 1999 v Mostě. Zá-
kladní listina byla podepsána 
31. 3. 1999.
 HSRM je právnickou 
osobou podle zákona č. 
83/1990 Sb. ve znění zákona 
č. 300/1990. Jako občan-
ské sdružení byla zaregistro-
vána Ministerstvem vnitra dne 
25. 5. 1999 pod č.j. VS/1 – 
1/40239/99 – R.
 Členy HSRM jsou fyzické 
a právnické osoby, instituce 
státní a veřejné správy, které 
žijí nebo působí zejména 
v okrese Most.
 Zakládající členové: Mos-
tecká uhelná společnost, a.s, 
Chemopetrol, a.s., Česká ra-
finérská, a.s., JUDr. Richard 
Falbr, města Most, Litvínov 
a Meziboří, Okresní úřad Most, 
Úřad práce Most, Okresní 
hospodářská komora Most, 
Okresní agrární komora Most, 
Severočeské sdružení odbo-
rových organizací se sídlem 
v Mostě.
 Cílem HSRM je spolupraco-
vat s orgány státní správy a sa-
mosprávy na ekonomickém 
a sociálním rozvoji regionu 
a koordinovat aktivity členů 
HSR. 
 HSRM je členem Hospo-
dářské a sociální rady Ústec-
kého kraje (HSR–ÚK), která 
sdružuje hospodářské a soci-
ální rady jednotlivých okresů.
 Základním strategickým 
materiálem pro činnost HSR 
je Globální plán revitali-
zace pánevních oblastí se-
verozápadních Čech (GPR) 
schválený vládou UV č. 122 
dne 2. 2. 2000. GPR je střed-
nědobým programem na 
období přibližně 10 let pro 
kriticky postižené pánevní 
okresy Ústeckého kraje a So-
kolovska. Zahrnuje návrh řady 
konkrétních krátkodobých 
a střednědobých opatření 
státu, regionálních a místních 
orgánů i podnikatelských sub-
jektů, vedoucích ke snížení 

nezaměstnanosti a k podpoře 
rozvoje regionu. Úkolem krát-
kodobých cílů byla rychlá 
podpora vytváření nových 
pracovních míst např. zvýše-
ným objemem sanačních, re-
kultivačních a revitalizačních 
prací, rozvojem lokálních pod-
nikatelských zón, podporou 
MSP, aktivní politikou zaměst-
nanosti apod.
 Úkolem střednědo-
bých cílů bylo posílení 

a diverzifikace ekonomické 
základny regionu (strategická 
průmyslová zóna Triangle, zóna 
Joseph), budování dopravní in-
frastruktury v regionu (D8, R6, 
R7, I/13, I/27), změna struk-
tury lidských zdrojů v regionu 
(podpora rozvoje vysokého 
školství), rozvoj cestovního ru-
chu, lázeňství apod.
 GPR byl postupně aktua-
lizován pro konkrétní období: 
Dodatek č. 1 (2001 – 2002), 

Dodatek č. 2 (2003 – 2004), 
Aktualizovaný dodatek č. 2 
(2005 – 2006), Dodatek č. 3 
(2007 – 2008). 

Hospodářské a sociální rady 
dlouhodobě kladou důraz 
především na řešení následu-
jících priorit:
 Revitalizaci krajiny na-
rušené lidskou činností na 
uzemí severozápadních Čech 
(především prostřednictvím 

Průmyslová zóna Triangle na Žatecku zaměstnala i obyvatele z Mostecka.

Průmyslová zóna Joseph na Mostecku. 
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naplňování UV č. 50/2002, UV 
č. 189/2002, UV č. 272/2002)
 Rozvoj dopravní infra-
struktury (napojení na mezi-
národní sítě)
 Rozvoj zaměstnanosti a lid-
ských zdrojů (ve vazbě na trh 
práce, restrukturalizaci prů-
myslu a služeb apod.)
 Rozvoj sociální oblasti 
a vzdělávání v regionu
 Koordinací aktivit souvise-
jících s GPR bylo pověřeno 
ministerstvo pro místní roz-
voj, které tuto činnost v letech 
2000 – 2006 vykonávalo pro-
střednictvím vládního zmoc-
něnce, v současné době 
prostřednictvím svého regio-
nálního pracoviště v Mostě.

Za zásadní naplňování GPR 
na Mostecku lze považovat:
 Přijaté usnesení vlády č. 
50/2002, kterým vláda roz-
hodla o postupném vyčlenění 15 
miliard korun na účast státu na 
nákladech revitalizace krajiny 
narušené těžební činností stát-
ních hnědouhelných podniků 
ve vymezeném území po dobu 
přibližně 10 let (krátkodobý cíl 

GPR). Příkladem je sanace na-
pouštění Jezera Most, příprava 
území výsypek pro revitalizační 
projekty (polygon, hipodrom, 
golf atd.). K 31. 12. 2008 byly 
na Mostecko uvolněny při-
bližně 4,44 miliardy korun. 
 Zpracování řady koncepč-
ních studií příslušnými resorty 
(MPO, MZ, MPSV, MMR), 
které prognózovaly dopady na 
region SZ Čech a navrhovaly 
příslušná opatření.
 Podporu rozvoje vysokého 
školství (v součastné době pů-
sobí na Mostecku detašovaná 
pracoviště řady vysokých škol, 
např.: Univerzita Jana Evange-
listy Purkyně, Česká zeměděl-
ská univerzita, ČVUT, VŠCHT, 
VŠB, VŠFS, atd.). 
 Konkrétní podporu MPO 
a MMR vedoucí k rozvoji prů-
myslových zón (Triangle, Jo-
seph, Litvínov – Louka, Lom, 
včetně podpory renovace sta-
rých průmyslových areálů 
apod.)
 Zapracování Aktualizova-
ného dodatku č. 2 do ,,Stát-
ního programu rozvoje 
regionu Severozápad“ (UV 

č. 1007/2005) s účinností do 
r. 2013, kterým vláda posílila 
rozpočtovou kapitolu MMR 
pro roky 2006 a 2007 o 250 
mil. Kč ročně pro SZ Čechy 
a v rámci těchto prostředků 
uvolnila 50  miliónů korun pro 
vyhlášení programu na pod-
poru přípravy projektů, z nichž 
uvolnila pro Mostecko 12,862 
mil. korun. 

 Rozvoj aktivit podporujících 
cestovní ruch (založení Centra 
rozvoje turismu, zóny technic-
kých památek), ochranu ži-
votního prostředí (Ekologické 
centrum Most).
 Řešení dopravní infra-
struktury a v té době aktuální 
problematiky související s hra-
ničními přechody (silnice Mní-
šek, I/27) atd.

Kdo jsme

Regionální pracoviště ministerstva pro místní rozvoj v Mostě sídlí 
na stejném patře jako HSRM.

Polygon je jedním z úspěšných příkladů revitalizace krajiny díky 15 miliardám vyčleněných vládou jako naplňování GPR na Mostecku, kde 
došlo k financování úpravy území výsypky z 15 miliard korun a komerční výstavbě polygonu ze soukromých zdrojů.
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Orgány HSRM

Kdo jsme

Orgány HSRM tvoří:

 SNĚM HSRM je nejvyšším orgánem HSRM
 PŘEDSEDNICTVO HSRM

Prvním předsedou byl zvolen JUDr. Richard Falbr, který tuto funkci vykonával v období od vzniku v roce 1999 do 17. 10. 2005.  
Jeho následovnicí se v říjnu 2005 stala Ing. Helena Veverková, která funkci vykonává dosud.

Předsednictvo HSRM k 16. březnu 2009

Členové předsednictva

Ing. Helena Veverková, 
předsedkyně HSRM,
člen předsednictva Hospodářské 
a sociální rady Ústeckého kraje

Ing. Vlastimil Vozka, 
místopředseda HSRM, 
primátor Statutárního  
města Most

Mgr. Milan Šťovíček, 
místopředseda HSRM, 
starosta města Litvínov

JUDr. Richard Falbr,  
předseda HSR-ÚK, poslanec 

Evropského parlamentu

Ing. Rudolf Jung,  
předseda Okresní hospodář-

ské komory Most

Pavel Veselý, MBA,  
tiskový mluvčí  

Unipetrol RPA s.r.o.

Ing. Petr Kolman,  
generální ředitel  

Litvínovské uhelné, a.s.

Ing. Miroslav Kornalík,  
člen představenstva  

České rafinérské, a.s.

Ing. Bořek Valvoda,  
fyzická osoba

Jaromír Franta,  
předseda Sdružení  

odborových organizací CCG 
(SOO CCG)

Ing. Milan Dundr,  
ředitel Dopravního podniku 
měst Mostu a Litvínova, a.s.

Ludmila Holadová,  
předsedkyně Okresní  
agrární komory Most

Miroslav Huml,  
starosta Města Meziboří
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Kdo jsme

Současní členové HSRM 

V předsednictvu HSRM během 
uplynulých deseti let také působili
PaedDr. Karel Zdražil Město Litvínov
Ing. Jan Slabý  Město Litvínov
Vlastimil Waic Sdružení odborových  
 organizací MUS, a.s.
Ing. Jan Syrovátka Okresní agrární komora Most
Ing. Miroslav Krejčí Chemopetrol a.s.
Ing. Miroslav Kuliha Chemopetrol a.s.
Ing. Petr Cingr Chemopetrol a.s. 
Mgr. Jiří Fiala Chemopetrol a.s.
Mgr. René Keller Chemopetrol a.s.
Luboš Měkota Mostecká uhelná a.s.
Ing. Antonín Koláček Appian Group, a.s.
Ing. Ivan Ottis Česká rafinérská a.s.
Ing. Miroslav Debnár Česká rafinérská, a.s.
Ing. Aleš Jakuba Česká rafinérská, a.s.
 

Ostatní členové, kteří také s HSRM 
v minulosti spolupracovali
František Břečka HERKUL, spol. s r.o., Most – Vtelno 
Ing. Vladimír Bartoš, CSc. REKULTIVAČNÍ VÝSTAVBA Most a.s.
Bc. Petr Bittner Škola OBNOVY VENKOVA
Mgr. Věra Chýlová Integrovaná střední škola služeb Litvínov - Hamr
Dr. Ing. Lubomír Chytka  AQUATEST a.s.
RNDr. Jaroslav Jochman Asistenční centrum a.s.
Ing. Petr Kabíček SIAD Czech spol.  s r.o.
Ing. Libor Zapletal  United Energy, a.s., 
 Most – Komořany
Ing. Jiří Diviš INVESTENERGY SA
Václav Kasal  VZP Most
Vratislav Krupka  místostarosta města Lom
Ing. Luděk Křenek  Agrochemie a.s. Praha
Ing. Ladislav Mandík  SETADIESEL a.s.
Ing. Miroslav Peřina PKÚ Ústí nad Labem, státní podnik středisko 
 Doly a úpravny Komořany s.p. 
Ing. Pavol Balažka PKÚ Ústí nad Labem, státní podnik středisko 
 Doly a úpravny Komořany s.p. 
Ing. Jiří Racek fyzická osoba
Ing. Jiří Rain BILBO a.s.
Ing. Jiří Smrčka  Báňské stavby Most a.s.
Zbyněk Smrčka fyzická osoba
Ing. Miroslav Seidl  RECOPLAN  s r.o.
Ing. Zdeněk Soukup EUROVIA CS a.s.
Ing. Jan Třešňák Tiskárna Bárta
Ing. Cyril Zapletal poslanec parlamentu  
Miroslav Tlapák SčSOOPHGN Most

RSDr. Vlastimil Balín fyzická osoba, senátor
Ing. Vladimír Bártl fyzická osoba
Antonín Beneš CELIO a.s., Litvínov
Marek Kroha Recoplan s.r.o. 
Petr Červenka fyzická osoba, poslanec
Ing. Jan Ferkl  Lesy ČR, s.p., Krajský inspektorát Teplice
Martin Fraško fyzická osoba
Ing. Jan Händl AZ Monitoring, s.r.o. Most
Ing. Josef Hojdar fyzická osoba
Ing. Petr Jeník  United Energy, a.s., Most – Komořany  
Ing. Miroslav Pelcman United Energy, a.s., Most – Komořany  
Ing. Zdeněk Kadlec FIRECLAY, s. r.o., Litvínov – Záluží 
Jaroslav Knorre fyzická osoba
Ing. Jiří Kroužek  Autodrom Most a.s.
Ing. Eva Malá Autodrom Most a.s.
Vladimír Mišík  Alfa Term Most, a.s.
Jiří Pomahač Alfa Term Most, a.s.
Ing. Josef Nétek  Město Lom
Zdeněk Novotný Obec Skršín 
Vlastimil Novotný  EUROVIA CS a.s.
Petr Petrik DOTEA, s. r.o. 
Petr Pudil  Czech Coal a.s. 
Vladimír Repáč HERKUL s. r. o. 
Ing. Miloslav Soldát fyzická osoba
Ing. Luboš Straka DTS Vrbenský, a.s. Komořany
Miroslav Suchý  Hipodrom Most, a.s.

Sekretariát HSRM 

Lenka Šifaldová
tajemnice 

Jindřiška Moulisová
sekretariát 

Na sekretariátu HSRM od roku 1999 působili jako zaměstnanci 
či spolupracovníci také: Anna Francírková, Gabriela Nekolová, Lucie 
Havlínová, Milena Novotná, Ing. Alena Pivoňková a jako tajemnice: 
Miroslava Jandeková a Ing. Jitka Hurábová (na snímcích dole).

Ing. Ivan Svoboda, PhD.  R-PRINCIP Most, s.r.o.
Ing. Marcela Šafářová  Výzkumný ústav pro hnědé uhlí a.s., Most
Mgr. Jiří Škrábal Střední škola technická Most - Velebudice 
Ing. Eva Šmejkalová fyzická osoba 
Ing. Jiří Šulc fyzická osoba
Ing. Josef Švec Vysoká škola finanční a správní, o.p.s., Most 
Ing. František Titl Aquatest, a.s. Most
Ing. Karel Tvrzník  ČSOB a.s., Most
Mgr. Oldřich Vojíř fyzická osoba, poslanec
Ing. Miroslav Zíbar KSK a.s. 
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Komise finanční

Komise pro energetickou politiku

Odborné komise HSRM

Kdo jsme

Jako poradní orgán předsednictva fungují při HSRM tyto odborné komise

Komise pro oblast 
cestovního ruchu
předseda Miroslav Suchý, 
ředitel Hipodromu v 
Mostě (před ním funk-
ci zastávala Helena Při-
bíková)

Komise pro rozvoj 
lidských zdrojů
předseda Ing. Oldřich 
Malý, ředitel Úřadu práce 
v Mostě (před ním funkci 
zastávali JUDr. Jana Šmej-
cová a Milan Hanzlík)

Komise pro  
infrastrukturu  
a životní prostředí
předseda Ing. Stanislav 
Štýs, DrSc., odborník 
na rekultivaci a krajinnou 
ekologii

Komise pro  
energetickou  
politiku
předseda Ing. Vladimír 
Rouček, generální ředitel 
Vršanské uhelné, a.s. 
(předním Ing. Valášek)

Komise finanční
předseda Ing. Miroslav 
Dykas (před ním funkci 
zastávali Ing. Lenka Krou-
pová, Ing. Oldřich Knížek, 
Ing. Radek Horčička, Ing. 
Ludmila Kameníčková)

Podpora podnikání – zastoupená Okresní hospodářskou komorou Most, předseda Ing. Rudolf Jung vykonává funkci odborného garanta pro 
řešení problematiky podnikání. V minulosti existovala přímo  komise pro podnikání (Ing. H. Veverková), která byla zrušena v roce 2005.

Předseda: Ing. Miroslav Dykas

Členové komise: Ing. Jiřina Dvořáková, Martin Fraško

Finanční komise jako kontrolní orgán HSRM provádí především kontrolu:
• hospodaření HSRM v souladu se schváleným rozpočtem HSRM
• čerpání prostředků na podporu projektů z FPP a z rozpočtu HSRM
• věcné a legislativní správnosti vedení účetnictví, včetně povinností pro odvod daní a poplatků

Předseda: Ing. Vladimír Rouček 

Garant: JUDr. Richard Falbr

• Energetická komise HSRM spolupracovala s VÚHU na studii „Dlouhodobý výhled těžby HU“ a na studii 
VÚHU „Ekonomicko-sociální důsledky při omezení těžby HU územně ekologickými limity“.

• Členové komise rovněž předložili stanovisko k výstupům práce tzv. „Pačesovy“ nezávislé energetické komise 
(podklad pro předsednictvo).

• Intenzivně se rovněž zabývají posuzováním různých návrhů novel „energetických zákonů“ a „horního zákona“.
• Sledují zpracování nové Energetické politiky ČR.
• Komise úzce spolupracuje s Energetickou sekcí při OHK Most a s Energetickou komisí při HSR-ÚK.

Členské firmy, které působí 
v oboru energetiky, se postupně 
představily na jednáních HSRM. 
Mezi jinými i společnost United 
Energy, jak je patrné ze snímku, 
kde je při prezentaci zachycen 
generální ředitel Petr Jeník. 
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Kdo jsme

Komise pro oblast cestovního ruchu

Komise pro rozvoj lidských zdrojů

Komise pro infrastrukturu a životní prostředí

Předseda: Miroslav Suchý 

Garant: Ing. Bořek Valvoda 

• Jedním z cílů komise je centrálně zabezpečit propagaci Mostecka jako centra cestovního ruchu.
• Smyslem je koordinace termínů jednotlivých jednorázových i každoročních akcí kulturního a společenského 

charakteru.
• Komise také od počátku pomáhá s provozováním turisticko-informačního centra. HSRM se aktivně podílela 

na zakládání Centra rozvoje turismu Mostecka jako neziskové organizace (nyní je příspěvkovou organizací 
města) – více na str. 11.

• Důležitým posláním je vzájemná informovanost jednotlivých aktérů cestovního ruchu, a to za účelem společ-
ných snah o zatraktivnění regionu Mostecka.

• Komise rovněž podporuje společnou veletržní činnost, kterou též v minulosti realizovala.

Předseda: Ing. Oldřich Malý 

Garant: Petr Červenka
Členové komise: Hana Blažková, Mgr. Alena Zieglerová, Mgr. Naděžda Krupczová, Jiří Kurcin, Mgr. Milan 
Šťovíček, Mgr. Jiří Škrábal, Ing. Josef Švec, Ing. Dagmar Prošková, Ivan Ondřejka, Ing. Stanislav Ryšavý, 
Josef Čepelák, RSDr. Vlastimil Balín, Ing. Eva Šmejkalová, Ludmila Holadová, Lubomír Holý, Ing. Ivana 
Matuščinová, Mgr. Ivana Soukupová, Bc. Kateřina Pelikánová, Ing. František Kružík

• Komise pro rozvoj lidských zdrojů, jejímiž členy jsou zástupci klíčových institucí Mostecka v oblasti lidských 
zdrojů, je poradním orgánem HSRM pro potřeby posuzování a hodnocení vývoje zaměstnanosti na Mostec-
ku. 

• Úkolem komise je iniciovat, navrhovat a realizovat opatření zaměřená na zvýšení zaměstnanosti, zaměstna-
telnosti a rozvoj vzdělávání. 

• Komise vykazuje aktivní činnost kladně hodnocenou na úrovni celého Ústeckého kraje, včetně rozvoje spo-
lupráce s obdobnými partnerskými uskupeními v zahraničí.

Předseda: Ing. Stanislav Štýs 

Garant: Petr Červenka
Členové komise: Ing. Jitka Janečková, Vladimír Pátek, Ludmila Holadová, Ing. Soňa Hykyšová, Ing. Pavel 
Balažka, Ing. Petr Dvořák, Ing. Marcela Šafářová, Ing. Pavel Sláma, Ing. Milan Vitvar, Ing. Jiří Kašpar, Ing. 
Hana Lorencová, Ing. Vladimír Bartoš, Ing. Vladimír Drahorád, Ing. Luboš Straka, Ing. Petr Klimecký, MUDr. 
Olga Štorkánová

• Komise má širokou náplň, které odpovídá i početné a profesně pestré personální obsazení. Její práce se 
účastní 16 členů, kteří tematicky reprezentují celou problematiku péče o životní prostředí, a to ve sférách vý-
zkumu, realizace, řízení a kontroly. 

• Činnost komise vychází ze základní orientace zlepšovat životní prostředí, a to v souladu s krajinně ekologic-
kými a zdravotně hygienickými hledisky – v kontextu se zásadami trvale udržitelného života na úrovni české-
ho i evropského standardu.

• Komise se zabývá hlavně praktickými problémy, které v souvislostech s problematikou životního prostředí 
vznikají v rámci průmyslových a těžebních činností, energetiky, průmyslu, dopravy, zemědělství a lesnictví – 
a to v subsystémech ovzduší, vody, půdy, živých složek přírody a ekosystémů, rekultivace a revitalizace kraji-
ny Severočeské hnědouhelné pánve.

• Výsledky činností komise a přijímané závěry uvádějí její členové do života v rámci svých profesních aktivit.

Odborné komise HSRM
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Kdo jsme

1999
• jednání senátora Falbra s předsedou vlády ČR a s příslušnými ministry 

o vzniku a cílech HSRM
• 25. 5. 1999 byla HSRM  zaregistrována Ministerstvem vnitra ČR 

jako občanské sdružení pod č.j. VS/1-1/40239/99-R
• podpora projektu „Studie silnice R28 pro trasu E55 v poloze Most - 

Freiberg“
• podpora projektu „Naučný park Orbis Pictus“
• 27. 4. 1999 návštěva ministra pro místní rozvoj Jaromíra Císaře na 

jednání HSRM 
• podpora programu zaměstnanosti „Kotle VARIMATIK“
• zaštítění výstavy „Proměna měsíční krajiny“, pořádané Ing. Stanislavem 

Štýsem v Chemnitzu
• HSRM zpracovala Globální plán revitalizace regionu Severozápad,  

vedoucí zpracovatelského týmu byla Ing. Helena Veverková
• založení Fondu podpory projektů – 15. 9. 1999 bylo vyhlášeno  

1. kolo Výzvy k předkládání návrhů na rozvojové projekty. HSRM uvolnila  
finanční prostředky ve výši 2.000.000,- Kč na realizaci schválených 
projektů splňujících Výzvu

• podpora při přípravě realizace studie proveditelnosti Revitalizační 
společnosti Severozápad, a.s.

• jednání s náměstkem ministra dopravy a spojů Jaroslavem Vránou
• podpora bezúplatného převodu majetku zbytkového státního podniku 

DEHOR na město Lom

• zpracování „Koordinační a srovnávací mapové dokumentace okresu 
Most“

• zpracování studie „Tvorba pracovních míst v rámci rekultivace a sanace 
krajiny dotčené těžbou hnědého uhlí“

• zpracování Globálního plánu revitalizace SZ Čech – Dodatek č. 1 pro 
rok 2002

• podpora při založení Regionální zaměstnanecké agentury
• HSRM se stala jedním ze zakladatelů Podkrušnohorského 

technického muzea, o.p.s. 
• záštita nad projekty „Komplexní řešení zateplení střední a pravé části 

objektu Energie, o.p.s.“ a „Energie pro život“
• založení Hospodářské a sociální rady Ústeckého kraje (HSRK ÚK)
• uzavření Smlouvy o vzájemné spolupráci mezi Ústeckým krajem 

a HSR ÚK 

2000
• podpora při vzniku Ekologického centra Most, které sídlí v budově 

VÚHU
• podpora Abilympiády 2000
• zapracování návrhů do Zákoníku práce
• pořádání Mezinárodní konference o zaměstnanosti 
• poskytnutí bezúročné půjčky K-Centru v Mostě
• uvolnění finančních prostředků formou dotace ve výši 200.000,- Kč 

na rámcový projekt „Systém podpory malého a středního podnikání 
v podkrušnohorských okresech“

• příprava projektu s pracovním názvem „Hornické muzeum“
• poskytnutí finanční dotace ve výši 400.000,- Kč Hipodromu Most, a.s. 

na projektovou dokumentaci staveb vážnice a věže 
• poskytnutí finanční dotace ve výši 375.000,- Kč na „Strategii 

presentace hornictví na Mostecku“
• vláda ČR svým usnesením č. 122 ze dne 2. 2. 2000 schválila 

Globální plán revitalizace pánevních oblastí SZ Čech
• účast ministra průmyslu a obchodu Ing. Miroslava Grégra na 

předsednictvu HSRM
• podpora projektům Šenovská huť, a.s., projekt Bioetanol a výroba 

eurooken, dveří a nábytku

2001

Náměstkyně primátora Hana Jeníčková a ředitel Podkrušnohorského 
technického muzea Zbyněk Jakš při přestřihávání pásky u simulované 
štoly Julius.

Věž mosteckého hipodromu.

EKOLOGICKÉ CENTRUM MOST
Vzniklo na základě podpisu dohody deseti subjektů: Celio, a.s., 

ČIŽP Ústí nad Labem; Česká rafinérská, a.s.; Chemopetrol, a.s.; 
Mostecká uhelná společnost, a.s.; Okresní hygienická stanice Most; 
Podnikatelské a inovační centrum Severní Čechy; Povodí Ohře, a.s. 
Chomutov; Úřad práce Most a Výzkumný ústav pro hnědé uhlí, a.s. 
Spustily se  webové stránky www.ecmost.cz, které se postupně začaly 
naplňovat řadou informací o životním prostředí Mostecka. Následně se 
Ekologické centrum v budově VÚHU otevřelo pro veřejnost a  zprovoz-
nila se bezplatná linka 800 195 342. Centrum dnes nabízí služby pro 
školy, obce, podniky i neziskové organizace, například  výukové pro-
gramy, semináře,  projekty,  zpracování environmentálně osvětových 
materiálů a podobně.  

Jak šel čas 1999 - 2008
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2003
• účast na III. Konferenci cestovního ruchu pod názvem „Česko-saské 

návštěvy“.
• podpora mezinárodního dopravního projektu EUROCESTY - studie 

proveditelnosti.
• podpora projektu „Studie revitalizace území Růžodol – Kopisty“ 
• HSRM nechala zpracovat studie proveditelnosti „Zajištění dopravní 

obslužnosti průmyslových zón v Ústeckém kraji“ jako oficiální materiál 
pro jednání s příslušnými představiteli Ústeckého kraje, ŘSD a Vlády 
ČR a zástupci ministerstev

• oficiální záštita nad akcí „SOKRATES 2003“, veletrh vzdělávání
• uvolnění příspěvku ve výši 20.000,- Kč z Fondu podpory projektů na 

zhotovení obecního znaku a vlajky obcím v regionu a městům do 7 tisíc 
obyvatel

2004
• poskytnutí dotace ve výši 150.000,- Kč na žádost občanského sdružení 

Most k naději
• setkání se starosty obcí a zemědělci Mostecka
• zařazení členských firem HSRM s oprávněním pro rekultivační, stavební 

a projektové práce do databáze Fondu národního majetku ČR
• HSR ÚK společně s HSRM zadala zpracování studie s názvem „Úloha 

hnědouhelného hornictví ve struktuře energetických zdrojů ČR 
z pohledu dlouhodobé perspektivy, včetně vyhodnocení dopadu na 
sociálně-ekonomický a územní rozvoj regionu severozápadních Čech“

• HSRM schválila změnu Statutu HSRM a do funkce předsedkyně správní 
rady Podkrušnohorského technického muzea (PTM) byla jmenována 
JUDr. Hana Jeníčková

2002
• oficiální partnerství v projektu EQUAL - Krajské vzdělávací centrum
• Mezinárodní konference na téma Strategie hospodářského a sociálního 

rozvoje Ústeckého kraje
• zpracování Globálního plánu revitalizace SZ Čech - Dodatek č. 2 pro 

rok 2003
• za zásadní naplňování Globálního plánu revitalizace lze 

považovat přijaté usnesení vlády č. 50/2002, kterým vláda 
rozhodla o postupném vyčlenění 15 mld. Kč na účast státu na 
nákladech revitalizace krajiny narušené těžební činností státních 
hnědouhelných podniků ve vymezeném území po dobu cca 10 
let (krátkodobý cíl GPR)

• podpora projektu „Polygon“
• partnerství v projektu PHARE – Impuls
• HSRM se stala jedním ze zakladatelů Centra rozvoje turismu 

v Mostě 
• HSRM uvolnila finanční prostředky ve výši 2.500.000,- Kč na pomoc 

obcím Mostecka postiženým povodněmi a zřídila zvláštní povodňové 
konto na řešení problémů vzniklých v důsledku povodní

• podpora projektu HOSPIC, o.p.s.
• záštita nad 1. ročníkem reprezentačního regionálního veletrhu 

vzdělávání SOKRATES 2002

Snímek z otevření Krajského vzdělávacího centra v Mostě.

HSRM podpořila projekt Hospice v Mostě.

Obce dostaly příspěvek na zhotovení obecního znaku a vlajky.

Kdo jsme

Jak šel čas 1999 - 2008
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2005
• schválení „Aktualizovaného dodatku č. 2“ Globálního plánu revitalizace 

Severozápadních  Čech pro roky 2005 - 2006 a doporučení Rady 
hospodářské a sociální dohody ČR, aby se „Dodatek č. 2“ GPR stal 
součástí Státního programu rozvoje regionu SZ

•  zapracování Aktualizovaného dodatku č. 2 do „Státního programu 
rozvoje regionu Severozápad“ (UV č. 1007/2005), kterým vláda 
posílila rozpočtovou kapitolu MMR pro roky 2006 a 2007 o 250 
mil. Kč ročně pro SZ Čechy a v rámci těchto prostředků uvolnila 
50 mil. Kč pro vyhlášení programu na podporu přípravy projektů 

• podpora novely zákona 114/1992 Sb. o ochraně přírody a krajiny
• vypracování Stanoviska k problematice těžby hnědého uhlí za hranicemi 

územních ekologických limitů 
• jednání o rychlostní silnici R7, na kterém Richard Falbr, Vlastimil  

Aubrecht a Jiří Šulc podepsali prohlášení účastníků setkání, které 
JUDr. Falbr osobně předal předsedovi vlády p. Paroubkovi

• v záležitosti zpochybnění investice firmy Nemak v Havrani požádal 
JUDr. Falbr dopisem předsedu vlády o urychlení a vyjasnění celé záležitosti

• HSR-ÚK se stala partnerem projektu Vysoké školy finanční a správní 
s názvem „Nové gramotnosti pro střední generaci aneb Univerzita půl 
třetího věku“

2006
• zpracování stanoviska k návrhu územního plánu Velkého územního 

celku Ústeckého kraje s podporou schválení varianty B
• zpracován Globální plán revitalizace pánevních oblastí SZ Čech – 

Dodatek č. 3 pro roky 2007 - 2008 
• poskytnutí dotace ve výši 200.000,- Kč Podkrušnohorskému 

technickému muzeu, o.p.s.
• založení Výboru pro investice a trvale udržitelný život, který uspořádal 

konferenci s názvem „Průmyslové zóny a rozvojová území – jak 
předcházet komplikacím a průtahům při jejich přípravě a výstavbě“ 

• HSRM uspořádala pro dotčené obce prezentaci Koncepce řešení 
ekologických škod

• podpora zamýšleného rozšíření průmyslové zóny Joseph v Havrani na 
Mostecku  

• HSR ÚK s HSRM zadala zpracování studie „Význam využívání hnědého 
uhlí pro ČR v 21. století“ 

• účast Ing. Jiřího Paroubka na jednání HSR-ÚK v Mostě
• HSR-ÚK delegovala svého zástupce do mezirezortní komise 

určené pro revitalizační programy po hornické činnosti v Ústeckém, 
Karlovarském, Moravskoslezském kraji a kladenském regionu (Richard 
Falbr, náhradník Miroslav Tlapák)

Richard Falbr na jednání o rychlostní silnici R7. Jiří Paroubek přijal pozvání do Mostu.

CENTRUM ROZVOJE TURISMU 
Centrum vzniklo jako občanské sdružení - sdružení právnických 

a fyzických osob, reagujících na potřeby v oblasti cestovního ruchu. 
Jeho hlavní činností byla propagace mosteckého regionu. Prostřed-
nictvím turistické informační kanceláře začalo poskytovat řadu bez-
platných služeb široké veřejnosti. Činnost občanského sdružení, 
propagaci města a bezplatný informační servis veřejnosti přebrala od 
roku 2008 nově vzniklá příspěvková organizace města Mostu nazvaná 
Centrum rozvoje turismu Mostecka. Sídlí v budově magistrátu v Rad-
niční ulici. Provozuje informační stránky www.imostecko.cz. HSRM 
byla jedním ze čtyř zakládajících členů.

Kdo jsme

Jak šel čas 1999 - 2008
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2007
• JUDr. Falbr se sešel s bývalým ministrem pro místní rozvoj k projednání 

vládního usnesení o zrušení vládních zmocněnců a dalšího pokračování 
čerpání 15 mld. Kč

• JUDr. Falbr jednal s ministrem Jiřím Čunkem ve věci pokračování 
čerpání 15 mld. Kč

• HSR-ÚK nabídla možné delegování svého zástupce do Nezávislé 
odborné komise pro posouzení energetických potřeb ČR 
v dlouhodobém časovém horizontu pod vedením prof. RNDr. Václava 
Pačese, DrSc. Nezávislé komisi byla poskytnuta studie „Význam využití 
hnědého uhlí pro ČR v 21. století“

• JUDr. Falbr společně s hejtmanem Ústeckého kraje podepsali 
společné usnesení – protest proti snížení finančních prostředků o 90 
mil. Kč ze slíbených 250 mil. Kč (UV č. 1007 ze 17. 8. 2005) v rámci 
Regionálního programu podpory rozvoje SZ Čech  

• HSR-ÚK požádala zástupce Ústeckého kraje o představení záměru 
a způsobu vlastní realizace transformace nemocnic (propojení 
nemocnic v Ústí nad Labem, Děčíně, Teplicích, Mostě a Chomutově), 
které se konalo v Mostě

• HSRM požadovala urychlené řešení výstavby silnice I/27 v úseku 
Litvínov – Vysočanská křižovatka a silnice v úseku Most – Mariánské 
Radčice.

• HSRM podpořila projekt  Vzdělávacího a tréninkového centra 
Ústeckého kraje ve Velebudicích.

2008
• člen HSRM poslanec Vojíř přednesl informaci o situaci v oblasti 

energetické politiky ČR
• v únoru HSRM se zástupci HSR-ÚK připravila jednání rozpočtového 

výboru PSP ČR Mostě. HSR informovaly rozpočtový výbor o řešení 
ekologických škod vzniklých před privatizací hnědouhelných 
společností v Ústeckém kraji. Rozpočtový výbor přijal usnesení, ve 
kterém doporučuje vládě, aby posoudila možnost dofinancování 
projektů v „Aktualizované koncepci řešení ekologických škod 
v Ústeckém a Karlovarském kraji“, a ministru financí, hejtmanům 
Ústeckého a Karlovarského kraje, HSR-ÚK a HSRS, aby připravili 
koncept společného postupu pro jednání vlády. První jednání této 
pracovní skupiny se konalo v květnu, vedoucím týmu byla pověřena 
předsedkyně HSRM Ing. Veverková. 

• v květnu se zástupci HSRM setkali s členy hospodářského výboru PSP 
ČR u pracovní večeře v Mostě

• HSRM oslovila ministra pro místní rozvoj  Jiřího Čunka ve věci 
znovuotevření Dotačního titulu č. 4 – financování přípravy projektů pro 
revitalizaci NUTS II Severozápad

• HSRM i nadále potvrdila účast svého zástupce v hodnotící komisi pro 
posouzení a hodnocení nabídek podaných v rámci veřejných zakázek 
podle č. 137/2006 Sb., o veřejných zakázkách

• energetická komise HSR-ÚK zpracovala stanovisko k strategickým 
a rozvojovým záměrům vlády ČR v oblasti energetiky  

• uskutečnila se prezentace činnosti Komise životního prostředí HSRM 
zaměřená na ochranu a tvorbu životního prostředí

• předseda komise pro oblast cestovního ruchu předložil HSRM materiál 
„Koncepce cestovního ruchu v Mostě 2009 – 2012“

• komise pro rozvoj lidských zdrojů informovala o činnosti a představila 
projekty MPSV realizované Úřadem práce Most

• HSRM byla pravidelně informována o čerpání finančních prostředků z 15 
miliard korun a o jednáních o navýšení této částky. Usnesením vlády č. 
624 z května 2008 byla uvolněna pátá tranže ve výši 3 miliard korun

• Podkrušnohorské technické muzeum informovalo o dalších rozvojových 
aktivitách

• ředitel státního podniku Lesy ČR informoval o „Lesnickém hospodářství 
v Krušných horách“

• HSRM ve spolupráci s MPO iniciovala usnesení vlády č. 631/2008 
k posílení revitalizačních programů ze SR ČR ve výši 800 miliónů korun

• proběhla informace Ředitelství silnic a dálnic ČR k dopravní infrastruktuře 
v regionu, především zaměřená na výstavbu silnic I/27 a I/13Vloni v únoru v Mostě jednal rozpočtový výbor parlamentu.

Budoucnost nemocnice po plánované transformaci byla jedním  
z témat roku 2007. 

HSRM podporuje vysoké školy a také veletrhy vysokých škol (na 
snímku náměstkyně primátora Hana Jeníčková na jednom z nich, 
u stánku Vysoké školy báňské).

Kdo jsme

Jak šel čas 1999 - 2008
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Kdo jsme

Fondy HSRM 
Fond dětí a mládeže 
2002 až 2005

Celkem třináct žádostí podpořila Hospodářská a sociální rada Mos-
tecka z Fondu dětí a mládeže v roce 2002. Rozdala přitom celkem 155 
524 korun. O rok později už HSRM uspokojila 30 žadatelů a k tomu ještě 
dva dětské domovy, celkem v hodnotě 390 518,60 Kč. Dvacet dotací 
v hodnotě 186 848 Kč bylo schváleno v roce 2004 a deset pak v roce 
2005 ve výši 95 500 Kč.

Níže uvedený soupis uvádí organizace a podpořené aktivity včetně 
částek, které byly skutečně využity.

• Oddíl KARATE MOST - „Turnaj primátora města Mostu“  49 700,- Kč
• Marty Baník Most – šachy 

„Velká cena Mostu ve zrychleném šachu“  4 000,- Kč
• Baník Souš národní házená  

„Pohár ČR mladších žáků“ 10 824,- Kč
• Billiard – Hockey club Most  
 „Pohár BHC Most 2002 v billiard – hockey“  5 000,- Kč
• Basketbalová škola – TJ Baník Most  
 „Příměstský basketbalový kemp“  5 000,- Kč
• Fotbalová škola Most, o.p.s.  
 „Mezinárodní turnaj Holland Cup 2002“  15 000,- Kč
• 16. ZŠ Most – oddíl JUDO - „Velká cena města Mostu“  20 000,- Kč
• HC Baník Most - „Memoriál Martina Soukupa“  15 000,- Kč
• TJ Baník Most – házená (muži)   
 „Letní soustředění oddílu házené“   6 000,- Kč
• CASSIO Litvínov - „Mohelnická Rolnička 2002“  5 000,- Kč
• BOX klub Baník Most   

„Účast na sportovních akcích září až prosinec“ 5 000,- Kč
• Atletický klub MUS Most  

 „Účast družstva starších žaček ve finále mistrovství ČR“  10 000,- Kč
• Baník Most – dámská házená   

„Mikulášský turnaj mladších a starších žákyň“  5 000,- Kč

• Basketbalová škola – TJ Baník Most 
„Basketbalový příměstský kemp“  20 000,- Kč

• Městská knihovna a kino Meziboří - „Loutková představení “ 3 000,- Kč
• Městská knihovna a kino Meziboří - „Záložka do knihy “  1 500,- Kč
• TJ Baník Souš - „Turnaje ve fotbale v roce 2003“  10 000,- Kč
• Karate Most - „Severočeský pohár Most“  20 000,- Kč
• Billiard – Jockey club Most  

„Mistrovství republiky kadetů ve volné hře na malém stole“  5 000,- Kč
• 16. ZŠ Most – oddíl JUDO „Soutěž v Judo“  20 000,- Kč
• HC Baník Most - „Turnaj juniorů v ledním hokeji  

na počest Martina Soukupa“  20 000,- Kč
• Komunitní centrum Chánov - „Naše písně a tance 2003“  20 000,- Kč
• TJ Sokol - „Mistrovská fotbalová utkání“  15 000,- Kč
• TJ Baník Meziboří - „Letní tenisový tábor“  20 000,- Kč
• Sbor dobrovolných hasičů  

„Mezibořský rychlík mladých hasičů“ 5 000,- Kč
• BOX klub Baník Most  - „Příspěvek na činnost klubu“ 9 600,- Kč
• Klub dětí CVČ Most - „Dětský jarmark“ 10 000,- Kč
• Centrum volného času Most - „Dětská porta“ 10 000,- Kč
• Městská knihovna a kino Meziboří - „Hraní o čertech“ 1 500,- Kč
• Město Meziboří - „Drakiáda“ 2 000,- Kč
• SČT KL Sport Most - „Maratón na kole“ 20 000,- Kč
• Dámský házenkářský klub - „Letní soustředění“ 9 000,- Kč
• Marty Baník – šachy - „Šachové turnaje“ 3 000,- Kč
• Městská policie Litvínov - „Volnočasové aktivity dětí“ 4 000,- Kč
• Basketbalová škola Jump Most - „Vánoční turnaj“ 10 000,- Kč
• Centrum volného času v Mostě - „Školákoviny“ 10 000,- Kč
• Cassio - „Taneční soutěž Mohelnické tancování“ 10 000,- Kč
• DHK Baník Most  - „Mikulášský turnaj“ 7 000,- Kč
• Atletický klub Most  - „Mistrovství ČR“ 10 000,- Kč
• Klub sportovní gymnastiky Most - „Mistrovství ČR“ 20 000,- Kč
• Fotbalová škola Most - „Halový fotbalový turnaj o pohár  

Josefa Masopusta a vánoční turnaj“ 10 000,- Kč
• SK Bivoj Litvínov - „Florbalové turnaje juniorů“  5 000,- Kč
• HC Most  - „Pohár mistrů evropských zemí 2003“ 20 000,- Kč
• Dětský domov Hora Sv. Kateřiny - „Vybavení dětského domova“ 27 000,- Kč
• Dětský domov K. H. Borovského Most  

„Vybavení venkovního hřiště“ 53 000,- Kč

FOND PODPORY PROJEKTŮ
Hospodářská a sociální rada Mostecka založila v roce 1999 Fond 

podpory projektů (FPP) a vložila do něj částku ve výši 19,5 mil. Kč, 
která se skládala z členského příspěvku od společnosti Appian Group, 
a.s. – 250 tis. USD, z členského příspěvku od společnosti Chemopet-
rolu, a.s. ve výši 10 mil. Kč a z daru od společnosti Česká rafinérská ve 
výši 500 tisíc Kč. Fond podpory projektů je určen na podporu a rozvoj 
podnikatelských a společensky potřebných projektů. 

Činnost Fondu podpory projektů byla ukončena k 9. únoru 2005. 
Nejvýznamnější výdajové tituly z FPP jsou tzv. VÝZVY k předklá-

dání projektů pro fyzické a právnické osoby (subjekty), Fond dětí 
a mládeže, Fond sociálních aktivit, příspěvky obcím, GPR.

Hospodářská a sociální rada Mostecka uvolnila z Fondu podpory 
projektů od roku 1999 do 30. 04. 2008 finanční prostředky ve výši 
17 857 051,52 Kč.

2002

2003

Festival Naše písně a tance, který přetrval v Chanově dodnes, také 
poznal finanční pomoc HSRM.

Z Fondu dětí a mládeže úspěšně čerpal rovněž mostecký dětský 
domov.

Ve druhém i třetím roce existence fondu si na své přišla i meziboř-
ská knihovna.
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• Karate Most - „Severočeský pohár karate“ 4 900,- Kč
• Městská knihovna a kino Meziboří - „Naše město“ 3 000,- Kč
• Městská knihovna a kino Meziboří - „Kulturní akce pro děti“ 15 000,- Kč
• SČT KL SPORT Most - „Maraton na horském kole“ 15 000,- Kč
• Oddíl JUDO 16. ZŠ - „Mezinárodní velká cena JUDA“ 20 000,- Kč
• TJ Baník Most-mažoretky  
 „Celostátní soutěž mažoretek ve skupinách“  10 000,- Kč
• ZŠ J. A. Komenského  
 „Škola v přírodě s tématikou – prevence kriminality“  12 000,- Kč
• Český svaz tanečního sportu - „Mistrovství ČR družstev“  10 000,- Kč) 
• Baník Most národní házená  

„Výcvikový letní tábor mládeže“  7 000,- Kč
• HC Baník Most - „Turnaj v ledním hokeji juniorů“  14 948,- Kč
• CVČ Most - „Den matek“  5 000,- Kč
• Fotbalová škola Litvínov  

„Zimní halové fotbalové turnaje mládeže“ 5 000,- Kč
• TJ Baník SOUŠ  

„Sportovní turnaje – fotbal, celoroční činnost“ 5 000,- Kč
• Billiard-hockey club Most  

„Kvalifikační turnaj mistrovství ČR“ 5 000,- Kč
• Klub dětí CVČ Most - „Dětský jarmark“ 5 000,- Kč
• Sbor dobrovolných hasičů Meziboří  

„Letní soustředění mladých hasičů“  12 000,- Kč
• Společné soužití - „Víkendové pobyty pro děti  

školního věku“ sportovní tématika  10 000,- Kč
• Basketbalová škola - JUMP, Baník Most  
 „Basketbalové letní kempy“  10 000,- Kč
• Tenisový oddíl TJ Baník - „Letní soustředění dětí“  8 000,- Kč
• DHK Baník Most - 
 „Letní soustředění-mini, mladších a starších žákyň“  10 000,- Kč)

• Orbis Pictus, s.r.o. - „ORBIC PICTUS“ 196 708,72,- Kč)                    
• Energie, o.p.s. - „Poskytování služeb a chráněné dílny“ 200 000,- Kč
• Bilbo, a.s. - „Výroba chlazených a mražených polotovarů“ 200 000,- Kč
• Obec Nová Ves v Horách  
 „Kanalizace, vodovod a čistírna odpadních vod“  133 000,- Kč
• Elektro ACE, s.r.o Most - „Provoz na zpracování látek  

ohrožujících ozónovou vrstvu Země“  200 000,- Kč
• Město Most 
 „Urbanistická studie průmyslové zóny Vtelno-sady“  200 000,- Kč
• Město Litvínov  

„Průmyslová zóna Litvínov – Louka u Litvínova“ 200 000,- Kč
• VÚHU, a.s. - „Kotle na biomasu“  200 000,- Kč) 
• VÚHU, a.s. - „Místní surovinové zdroje“  180 000,- Kč
• VÚHU, a.s. - „Studie možnosti využití území  

pro výrobu biomasy“ 200 000,- Kč
• ProMost - realizační rozvojová společnost, a.s.  
 „Patentované zimní zahrady“ 200 000,- Kč
• Škola obnovy venkova, o.p.s. 
 „Iniciace a založení dvou odbytových družstev vlastníků“  105 000,- Kč
• Quality Leasing, a.s. - „Možnosti zavedení výroby 
 žulové dlažby, obkladů a dalších výrobků na bázi žuly“  100 000,- Kč
• Krušnohorská iniciativa a Sdružení obcí regionu  

Krušných hor - „Podpora rozvoje venkovské  
turistiky - příprava rekonstrukce plavebního kanálu  
Fláje-Clausnitz“  200 000,- Kč

• MARTY Baník – Šachy - „Malý šachový festival“  
ceny pro vítěze a pronájem haly  (8 500,- Kč

• TJ Sokol Bečov - „Mistrovská fotbalová utkání“   
náčiní a nářadí na tréninky žáků  (6 000,- Kč

• SKST Baník Most - „Velká cena města Mostu  
žactva ve stolním tenise“ - pronájem sportovní haly  (20 000,- Kč

• BOX Klub Baník Most - „Celoroční činnost oddílů“ 
 vybavení-sportovním náčiním  (10 000,- Kč
• SPORTaS, s.r.o. - „Plavecká štafeta“ - věcné ceny-pohár  (10 000,- Kč
• Sdružení pro pomoc mentálně postiženým, Litvínov-Janov  
 „Předvánoční Turnaj v bowlingu“  (5 000,- Kč
• Sdružení pro pomoc mentálně postiženým, Litvínov-Janov
 „Celodenní výlet do Babylonu v Liberci“  (6 000,- Kč
• DHK Baník Most - „11. ročník celostátního turnaje družstev  

mladších a starších žákyň v mezinárodní házené“  (10 000,- Kč
• Baník Meziboří  

„Vybavení mladšího žactva hokejbalu“- dresy  (10 000,- Kč
• Atletický klub Most - „Mistrovství ČR 

účast družstva juniorek AK Most“  (10 000,- Kč)

Povodňové konto 2002
V roce 2002 Hospodářská a sociální rada Mostecka neotálela 

a mimo jakékoliv zřízené fondy uvolnila finance v rámci Povodňového 
konta. Celkem šlo o částku téměř dvou a půl miliónu korun. Uhradila 
škody způsobené povodněmi v obcích Mostecka – Brandov, Český  
Jiřetín, Hora Sv. Kateřiny, Horní Jiřetín, Nová Ves v Horách a Lužice. Pro 
Střední odborné učiliště Hamr bylo také uvolněno dvacet tisíc korun na 
výrobu nábytku pro mateřskou školku v Roudnici, která také zaznamena-
la postih povodňové vlny.

Fond podpory projektů  
obcím, městům, podnikům

HSRM finančně přispěla obcím a městům v rámci Fondu podpory 
projektů, obcím především na projektovou dokumentaci - územní plány, 
obcím i městům pak na zhotovení vlajky a znaku. Ve výzvě I. 1999 při-
spěla i podnikatelským subjektům na zpracování projektové dokumenta-
ce a podobně.

V rámci první výzvy z roku 1999 se schválilo 14 projektů a vyčerpalo 
2 501 671 korun:

2004

2005

1999

Kdo jsme

Fondy HSRM 
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Kdo jsme

V letech 2001-2002 HSRM vyhlásila výzvu pro obce a města do 7 
tisíc obyvatel. Téměř dva milióny korun se využily takto:

Výzva na rozvojové projekty pro obce a města do 7 tisíc obyvatel po-
kračovala i v roce 2003. K čerpání bylo vyčleněno 1 500 000,- Kč:

• Hora Sv. Kateřiny 15/2002 - „Výstavba minifarem“  200 000,- Kč)   
• Patokryje  01/2002 - „Územní plán obce Patokryje“  170 000,- Kč
• Korozluky  02/2002 - „Územní plán obce Korozluky“  123 000,- Kč
• Bělušice  04/2002 - „Územní plán obce Bělušice“  150 000,- Kč
• Nová Ves v Horách  05/2002   

„Územní plán obce Nová Ves v Horách“  200 000,- Kč
• Český Jiřetín   06/2002 

„Územní plán obce Český Jiřetín“ 135 000,- Kč
• Město Meziboří  07/2002 

„Modernizace sportovišť u sportovní haly“  48 900,- Kč
• Město Lom  08/2002  

„Změna územního plánu-územně plánovací dokumentace“  180 000,- Kč
• Obrnice  09/2002 - „ Územní plán obce Obrnice“  200 000,- Kč
• Braňany  10/2002 

„Územní plán obce Braňany a osady Kaňkov“  200 000,- Kč
• Brandov  11/2002 - „Územní plán obce Brandov“  200 000,- Kč
• Louka u Litvínova  12/2002 - „Změna územního plánu“  70 000,- Kč
• Mariánské Radčice 13/2003 - „Změna územního plánu“  70 000,- Kč) 

• Obec Lužice - „Územní plán obce Lužice  
a její části Svinčice“ 150 000,- Kč

• Obec Louka u Litvínova 
„Výstavba RD – projekt pro zasíťování pozemků“  85 000,- Kč

• Obec Lišnice 
„Pořízení územně plánovací dokumentace obce“  150 000,- Kč

• Město Lom - „Průmyslová zóna - studie proveditelnosti“  180 000,- Kč
• Město Meziboří - „Výstavba bytů pro matky s dětmi  

v soc. ubytovně čp. 107, Meziboří“  135 000,- Kč
• Obec Hora Svaté Kateřiny 

„Zpracování územního plánu obce Hora Svaté Kateřiny,  
s rozšířením na spádové obce“  150 000,- Kč

• Obec Skršín -  změna projektu  
„Inženýrské sítě rodinných domů Skršín“  200 000,- Kč

• Obec Polerady - „Územní plán obce Polerady“  150 000,- Kč
• Obec Bečov - „Územní plán“  150 000,- Kč
• Obec Malé Březno - „Územní plán“  150 000,- Kč

Peníze z fondu čerpal také Aeroklub Most.

Pomáháme Mostecku

Dále pak v roce 2003 podpořila tyto rozvojové projekty:

• Město Most - „Mini Most - studie“
• David Kratochvíl - „Zpracování a prodej ekologické produkce“
• VÚHU, a.s., Most - „Brownfields-staré průmyslové plochy na Mostecku“
• Vysoká škola finanční a správní, studijní středisko Most - Studie provedi-

telnosti „Vzdělávací středisko Most“
• REMED Meziboří s.r.o. - „Rozvoj zdravotnických služeb v medicínském 

oboru léčebné rehabilitace a fyzioterapie“
• NAUTIC CLUB Litvínov - „Městská rekreační zóna Matylda“
• Střední školy EDUCHEM, a.s. - „Rodinná včelí farma-pilotní projekt“
• CELIO, a.s. - „Chráněná dílna pro separaci odpadů“
 • Město Litvínov - Revitalizace výsypky „Rudý sever“ a Rozvojové plochy 

individuální bytové výstavby „Nové Záluží“
• Ferda CZ, spol. s.r.o. - „Privatizační a podnikatelský záměr“ 
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Mimo výzvu 2001 – 2007 se podpořila řada dalších projektů z FPP. 
Jejich výčet v převedení na finance čítá podporu ve výši více jak 4 mili-
óny korun. Jen namátkou se takto podpořil program protidrogové politi-
ky mosteckého K-centra, výukový projekt pro seniory „Nebojte se počí-
tače“ nebo studie dopravní obslužnosti pro Dopravní podnik měst Mostu 
a Litvínova.

Fond sociálních aktivit
Ve prospěch neziskových organizací HSRM založila Fond sociálních 

aktivit. Jeho prostřednictvím podpořila částkou 11 839 Kč v roce 2003 
tři aktivity:
Energie, o.p.s. - „Keramická kniha “ (5 880,00 Kč)
Sv. Ignác, s.r.o. - „Seminář“ (2 959,00 Kč)
IDEA CZ a ÚP Most - „Seminář o zaměstnávání osob se změněnou pra-
covní schopností“ (3 000,- Kč)

O rok později se přispělo na osm akcí celkovým příspěvkem 212 700 Kč:
AMA-společnost onkologických pacientů - „Rekondiční ozdravný pobyt “
Základní škola Louka u Litvínova - „Vybavení tříd - nábytek“
RYTMUS, občanské sdružení - „Provoz a vybavení kanceláře“
ENERGIE, obecně prospěšná společnost - „Letní pobyt ve Sloupu v Če-
chách“
Diakonie Církve bratrské Litvínov - „Plastová skládací sestava LUNA“
LIBUŠE, občanské sdružení - „GO-CAMP –zábavná odpoledne“
Oblastní charita Most - „Rekonstrukce nebytového prostoru“
Dům romské kultury, o.p.s. - „Projektová dokumentace Polyfunkčního 
centra Chanov“

Fond podpory projektů 
2009

Rovněž nejaktuálnější historie HSRM má ve svých statistikách podpůr-
né činnosti formou příspěvků z fondu. Letos totiž HSRM podpořila zpra-
cování několika projektových dokumentací. Dvě stě padesát tisíc korun 
uvolnila Hospodářská a sociální rada Mostecka (HSRM) na čtyři projekty, 
které mají přispět k rozvoji regionu. Hned dvě projektové dokumentace si 
díky tomu bude moci pořídit Podkrušnohorské technické muzeum. Jde 
o projekt „Stopy hornictví na Mostecku“ a „Projektová dokumentace k re-
konstrukci budov“. Na první obdrží šedesát tisíc a na druhý pak čtyřicet 
tisíc korun. Celých sto tisíc korun se dočká obec Skršín na Mostecku, 
která si tak bude moci nechat vyprojektovat výstavbu kanalizace a ČOV. 
O padesát tisíc také s úspěchem žádal hipodrom. Ten chystá první etapu 
pevného zastřešení divácké tribuny.

Ovocný lihovar, na který manželům Syrovátkovým v Chrámcích poskytla HSRM finanční příspěvek, se bude rekonstruovat.

Kdo jsme

V roce 2003 předsednictvo HSRM také schválilo podmínky pro čer-
pání mimořádné dotace na zhotovení obecního znaku a vlajky. Za ne-
celých 315 tisíc korun si je mohly pořídit Bělušice, Braňany, Brandov, 
Havraň, Hora Svaté Kateřiny, Horní Jiřetín, Korozluky, Lišnice, Lužice, 
Malé Březno, Mariánské Radčice, Nová Ves v Horách, Patokryje, Mezi-
boří, Polerady a Lom. 

Hospodářská a sociální rada nezapomněla ani na podporu pod-
nikatelským subjektům, sdružením a dalším organizacím. V roce 
2001 uvolnila 2 251 949 na tyto rozvojové projekty:

• NATURA INTERIER CZ, s.r.o. - „Truhlárna“
• HOSPIC MOST, o.p.s. - „Vybudování hospicového zařízení“
• OBECNÍ ÚŘAD Nová Ves v Horách - „Inženýrská činnost k územnímu 

řízení pro projekty kanalizace, vodovodu a ČOV Mníšek“
• ENERGIE, o.p.s. Meziboří - „Studie proveditelnosti, rekonstrukce levé 

části Energie, o.p.s. “
• HANDLÍŘ a synové - „Garderopark Litvínov – Janov, soubor 4 staveb“
• VÚHU, a.s. Most - „Možnosti využití biomasy při výrobě ekologických 

pelet z mosteckého hnědého uhlí“
• VÚHU, a.s. Most - „Projektová studie výstavby pískovny“
• HUMECO, a.s. Kopisty - „Komerční výroba sošky a kachle Maribyly“
• AEROKLUB MOST - „Využití letiště Most pro vnitrostátní a mezinárodní 

dopravu“
• Syrovátková Olga, Chrámce - „Ovocný lihovar“
• REMAPUR, s.r.o., Most – Kopisty - „Technologie řezání (štípání) výlisků  

z pojené recyklované pryže“
• KARTEK, a.s. Most - „Výroba specielních substrátů se sorbčními vlast-

nostmi, vhodnými pro revitalizaci území zasaženými emisemi“
• Město Meziboří - „Studie rozvoje města Meziboří – I. Etapa“
• Kroupová Věra, Bečov u Mostu - „Rozšíření Pekárny PE-KR“
• VISION Compound, s.r.o. - „Projektová dokumentace potřebná ke sta-

vebnímu řízení pro zahájení výroby zpracování nestandardních plastů“
• Okresní hospodářská komora Most - „Systém podpory podnikání v mikro-

regionu Krušnohoří“
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Z činnosti komisí

Rekultivace a revitalizace krajiny
Oblast severozápadních Čech 

byla a stále je poznamenána dlou-
hodobou a v sedmdesátých až 
osmdesátých letech 20. století 
i velice intenzivní exploatací hně-
dého uhlí. Velkolomový způsob 
těžby hnědého uhlí společně se 
zakládáním vytěžených nadložních 
hmot do vnějších výsypek se výraz-
ným způsobem „podepsal“ na kra-
jině severozápadních Čech. Vznik-
la zde rozsáhlá neobydlená území 
bez potřebné územní infrastruktu-
ry. Ačkoliv se díky rekultivacím pro-
bíhajícím již od padesátých let 20. 
století daří obnovovat lesní porosty, 
zemědělské pozemky, vodní plo-
chy i území pro ostatní využití (re-
kreace, sport apod.), samotná re-
kultivace nestačí a stále více je pa-
trné, že bez následné revitaliza-
ce a resocializace narušených 
území se nepodaří obnovit krajinu 
se všemi jejími funkcemi.

V období do roku 1991 byla 
sice průběžně prováděna sanace 
a rekultivace, ale dle platné legis-
lativy nemohla být tvořena finanční 
rezerva na sanace a rekultivace. 
Hnědouhelné státní podniky vytvá-
řely značné zisky, které byly odčer-
pávány do státního rozpočtu (např. 
Severočeské hnědouhelné doly 
koncern Most odvedly v letech 
1980 – 1994 do státního rozpoč-
tu přes 20 mld. Kč). Nevytvořená 
finanční rezerva za období od za-
hájení těžby do termínu privatizace 
příslušných těžebních organizací 
(po odečtení do té doby již reali-
zovaných sanačních a rekultivač-

ních prací) představuje tzv. důlně 
- ekologickou zátěž = ekologickou 
škodu.

Na základě zpracování něko-
lika studií, které vyčíslily způso-
bené škody v rozmezí od 15,7 
do 23 mld. Kč, vláda České 
republiky svým usnesením č. 
50/2002 uznala potřebu ře-
šení ekologických škod, které 
vznikly před privatizací hnědou-
helných těžebních společností 
a před účinností novely zákona 
č. 44/1988 Sb., o ochraně a vy-
užití nerostného bohatství (horní 
zákon), a rozhodla  v souladu 
s Globálním plánem revitalizace 
pánevních oblastí Severozápad-
ních Čech (GPR) o postupném 
vyčlenění částky 15 mld. Kč 
na účast státu na nákladech revi-
talizace krajiny narušené těžební 
činností státních hnědouhelných 
podniků ve vymezeném území 
Ústeckého kraje. Následným 
usnesením č. 189/2002 rozšíři-
la vláda vymezené území o Kar-
lovarský kraj a dalším klíčovým 
usnesením č. 272/2002 defi-
novala, co rozumí ekologickou 
škodou a jaký soubor prací lze 
z 15 mld. Kč financovat. Tento 
krok lze považovat za zásadní 
naplňování GPR v rámci krátko-
dobých cílů.

Základním strategickým mate-
riálem, který komplexně řeší revi-
talizaci území dotčeného těžbou 
hnědého uhlí v Ústeckém a Kar-
lovarském kraji, je v roce 2003 
zpracovaná „Koncepce řešení 

ekologických škod vzniklých 
před privatizací hnědouhelných 
těžebních společností“ (Koncep-
ce). Tento materiál v sobě integruje 
souhrnné plány sanací a rekultivací, 
územní plány obcí i nové rozvojové 
aktivity. Tvoří rámec pro zpracování 
konkrétních sanačních a revitali-
začních projektů. Zahrnuje všechny 
práce směřující k obnově dotčené-
ho území, tj. ke znovuoživení rekul-
tivované krajiny a jejího komerčního 
využití za účelem snižování míry ne-
zaměstnanosti vytvářením nových 
pracovních míst, rozvojem turistiky 
a cestovního ruchu.

Odstraňování ekologických 
škod je prostorově lokalizováno na 
vymezeném území Ústeckého 
a Karlovarského kraje, které je 
jednoznačně dáno rozsahem těžeb-
ní činnosti státních hnědouhelných 
podniků v době před jejich privatiza-
cí a před účinností novely zákona č. 
44/1988 Sb., o ochraně a využití 
nerostného bohatství (horní zákon), 
v roce 1991 (viz vládní usnesení č. 
50/2002 a 189/2002). Celková 
rozloha správních území dotčených 
obcí řešených Koncepcí má roz-
lohu více než 1.370 km2, přičemž 
samotné vymezené dotčené území 
lomů, výsypek a dobývacích prosto-
rů zaujímá rozlohu cca 485 km2.

Celý proces byl původně 
v gesci Fondu národního majetku, 
po jeho zániku v roce 2005 pře-
šla agenda na ministerstvo financí 
a ministerstvo průmyslu a obcho-
du. Procesní zásady a principy rea-
lizace programu jsou zakotveny ve 

„Směrnici mezirezortní komise k ře-
šení těžebně ekologických škod 
vzniklých před privatizací těžeb-
ních hnědouhelných společností“. 
O úhradu nákladů na odstraňování 
ekologických škod mohou žádat 
hnědouhelné těžební společnosti, 
které vznikly privatizací bývalých 
státních podniků, případně státní 
podniky sanačního charakteru; 
dále pak dotčené obce a kraje. 
Předmětem podpory je nejen 
vlastní realizace rekultivačních 
a revitalizačních akcí, ale rovněž 
zpracování projektových dokumen-
tací, na což však mají nárok pouze 
obce a kraje.

Vláda dosud svými usnese-
ními uvolnila k čerpání částku 
13,5 mld. Kč (první tranše UV  
č. 50/2002 ve výši 3 mld. Kč, 
druhá tranše UV č. 1075/2004 
ve výši 1,5 mld. Kč, třetí tranše UV 
č. 888/2005 ve výši 3 mld. Kč, 
čtvrtá tranše UV č. 637/2006 ve 
výši 3 mld. Kč a pátá tranše UV 
č. 624/2008 ve výši 3 mld. Kč) 
a průběžně kontroluje (usnesení 
vlády č. 888/2005) plnění pro-
gramu. Poslední „Zprávu o čerpá-
ní finančních prostředků k řešení 
ekologických škod vzniklých před 
privatizací hnědouhelných tě-
žebních společností v Ústeckém 
a Karlovarském kraji“ předloženou 
ministerstvem průmyslu a obchodu 
projednala a schválila usnesením č. 
931/2007 ze dne 22. 8. 2007.

Původní Koncepce z roku 
2003 vyčíslila celkové rekulti-
vační a revitalizační náklady na  
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Záběr z napouštění vody přiváděné potrubím až z řeky Ohře do vyuhleného prostoru zbytkové jámy bývalého lomu Ležáky-Most. V rámci 
této významné revitalizační akce není upravován pouze prostor pro zavodnění, ale i svahové části lomu, vnitřní výsypky a přilehlé části 
Střimické výsypky. 

17,762 mld. Kč, resp. na 18,650 
mld. Kč (včetně nákladů na pro-
jektové dokumentace ve výši 5 % 
z celkových realizačních nákladů). 
Předpokládalo se, že v rámci vy-
hlašování veřejných soutěží dojde 
ke snížení projektových cen cca 
o 20 % a vládou vyčleněná částka 
15 mld. Kč z privatizačních výnosů 
bude pro realizaci celé Koncepce 
dostačující. V roce 2007 byla zpra-
cována 1. aktualizace Koncepce, 
která po celkové revizi a zařazení 
požadovaných projektů dospěla 
k celkovým nákladům ve výši téměř 
24 mld. Kč. Tímto se vyčíslené 
náklady na revitalizaci území blíží 
původním odhadům z roku 2001, 
kdy však vypočítané náklady byly 
vztaženy pouze na sanace a rekul-
tivace bez revitalizačních opatření. 

Jelikož v počátečních letech 
čerpání 15 mld. Kč byly realizová-
ny především sanačně-rekultivační 
projekty, neboť obce a kraje ne-
mohly samy být žadateli, činí podíl 
finančního objemu rekultivačních 
projektů ze všech dosud realizo-

vaných akcí více než 80 %. Avšak 
u zbývajících projektů, které jsou 
v současné době ještě projekto-
vě připravovány a jejich realizace 
ještě nebyla zahájena, je tento 
poměr naprosto obrácený – revi-
talizační projekty představují cca  
81 %. V součtu všech projektů, 
které mezirezortní komise schvá-
lila od roku 2002 do konce roku 
2008, je podíl revitalizací na úrovni 
cca 46 % z celkového objemu fi-
nančních prostředků. Nárůst revi-
talizačních projektů je také jedním 
z hlavních důvodů navýšení celko-
vé potřeby finančních prostředků 
na komplexní revitalizaci krajiny 
severozápadních Čech. 

Hospodářská a sociální rada 
Ústeckého kraje jedná s MPO 
a MF o možnostech  zajištění chy-
bějících finančních prostředků. 

 Martin Kabrna, 
vedoucí útvaru Technologic-

ké procesy a tvorba krajiny VÚHU
Ing. Stanislav Štýs, 

odborník na rekultivaci  
a krajinnou ekologii

Cesta k turistickým zážitkům vede Mosteckem
Komise pro rozvoj cestovního 

ruchu před časem předsednictvu 
HSRM předkládala koncepci ces-
tovního ruchu na roky 2009 až 
2012 a předsednictvo ji projednalo 
bez připomínek. Samozřejmě v ní 
velkou část zabírala otázka úlohy 
a aktivit Centra rozvoje turismu 
Mostecka (CRTM), které se po 
dlouhých snahách a podpoře ze 
strany HSRM transformovalo z ne-
ziskové organizace založené ně-
kolika „nadšenci“ v příspěvkovou 
organizaci města. Centrum rozvoje 
turismu Mostecka ale není všelé-
kem na rozvoj turismu a cestovního 

ruchu, přestože je zastřešujícím 
subjektem. Řada nápadů vzniká 
i mimo něj, a to je dobře. Důležité 
však je, aby aktivity města Mostu, 
okolních měst a obcí, soukromých 
subjektů a případně i právě dalších 
nadšenců byly skutečně konečně 
koordinovány a propagovány, a to 
právě Centrem rozvoje turismu, 
které převezme roli koordinátora 
roztříštěných aktivit HSRM OHK 
a dalších subjektů. V tom stále 
ještě nejsme na úrovni, na jaké by-
chom chtěli a měli být.  Mnohem 
lépe pak budou fungovat i přípra-
vy například v oblasti propagační 

a veletržní činnosti, která by měla 
region prezentovat atraktivně jako 
celek, nikoli ve střípcích, bez sou-
vislosti a návazností a nebo jen 
s orientací na akce pořádané měs-
tem. Velká turistická síla regionu 
Mostecka je mimochodem para-
doxně i v tom, co je považováno 
za jeho slabinu – myslím tím jeho 
charakter způsobený těžební čin-
ností. Ale je třeba si uvědomit, že 
těžba je nejen jedním z důležitých 

„živitelů“ tohoto kraje, ale je také 
obrovskou a unikátní devizou pro 
takzvanou „zážitkovou turistiku“, 
kterou bychom neměli nechat pro-

plout mezi prsty.
Abych se ale vrátil k propa-

gační a informační činnosti (bez 
jejíž profesionální úrovně je každý 
turistický cíl už dopředu odsouzen 
k zániku), pak v tomto směru by 
samozřejmě CRTM mělo být tě-
žištěm. Turistická informační kan-
celář i její provoz je nastaven tak, 
aby  mohla co nejlépe poskytovat 
informační servis široké veřejnos-
ti. Kancelář musí zajišťovat pro-
pagaci statutárního města Mostu, 
obcí, fyzických  i právnických osob 
podnikajících v cestovním ruchu. 
Jednou z možností, jak zajistit spo-

Z činnosti komisí

Během likvidace historické části Mostu byly zachráněny mnohé 
historické artefakty. Jedním z nich je sousoší Sv. Jana Nepomuckého, 
které bylo nyní umístěno na upravenou část vnitřní výsypky lomu Most 
v sousedství přemístěného děkanského kostela. V rámci revitalizační 
akce bylo nově upraveno okolí této památky.



19

lupráci na společné prezentaci 
a propojit nejdůležitější užitečné 
informace, je vznik poradního or-
gánu pro CRTM,  o jehož jmeno-
vání dlouhodobě usiluji. Poradním 
orgánem rozumím průřezové se-
skupení osob působících v oblasti 
cestovního ruchu v nejširším slova 
smyslu. Jeho posláním by mělo 
být propojení podnikatelských ak-
tivit měst a obcí. Měl by přinášet 
náměty a potřeby zvenku, koordi-
novat akce a termínové kalendáře 
v regionu, nápady na společnou 
prezentaci regionu. Důležitým prv-
kem je to, aby členové poradního 
orgánu byli otevřeni požadavkům 
zbývajících zástupců podnikajících 
v cestovním ruchu a vzájemně se 
informovali. Partnerem poradního 
orgánu CRTM by měla být rovněž 
média na bázi reklamní spolupráce.

Náplní turistické informační 
kanceláře je – nebo by měl být 

- kompletní turistický informační 
servis o regionu, zprostředkování 
překladatelských a průvodcov-
ských služeb, informace o ubyto-
vání, stravování a dopravě, široký 
sortiment turistického zboží – po-
hledy, mapy, průvodce, publikace, 
suvenýry, propagační materiály, 
produkty vyrobené na Mostecku 
(víno, medovina, dřevěné hrač-
ky), dále kopírování, předprodej 
vstupenek na sportovní, kultur-
ní a společenské akce, okružní 
jízdy – kompletní služby spojené 
s realizací jednodenních  i více-
denních zážitkových  pobytů, in-
ternetová podpora propagace 
Mostecka a osob působících 
v cestovním ruchu na www.imos-
tecko.cz a koordinace a propa-
gace termínového kalendáře akcí 
Mostecka. Prioritní je dohoda 
o stanovení akce roku pod zášti-
tou města (propagované celostát-

ně), akce měsíce, termínovník 
ostatních akcí. Navrhovali jsme už 
i řadu standardních  propagačních 
metod, z nichž některé realizovány 
jsou a některé ne: totem CRTM, 
městské mobiliáře, reklamní la-
vičky, webové stránky, inzeráty 
v turistických magazínech, tištěná 
podoba propagačních materiá-
lů, velkoplošná obrazovka, spoty 
v dopravních prostředcích, dny 
otevřených dveří  (lidé navštíví i ta-
ková místa, která nikdy předtím 
neviděli), veletrhy, informační kan-
celáře okolních měst.

Není v našem kraji města, 
které by mělo větší potenciál v ces-
tovním ruchu, více možností k trá-
vení volného času,  než u nás na 
Mostecku: autodrom (automobi-
lové, motocyklové závody, závody 
trucků), Aquadrom (ale i koupaliště 
Ressl, vodní nádrž Benedikt, Ma-
tylda, Koldům), Aerodrom (letiště, 

tandemové seskoky), hipodrom 
(dostihy, parkury, jízdy na koni pro 
veřejnost), golf, jezero Vrbenský 
(sportovní rybolov), in-line dráhy 
(Benedikt, Hipodrom, Matylda), 
muzea (oblastní muzeum, Pod-
krušnohorské technické muzeum), 
divadla (Městské divadlo v Mostě, 
Divadlo Rozmanitostí, Docela 
velké divadlo Litvínov), galerie (Ga-
lerie výtvarného umění v Mostě, 
Galerie Radniční sklípek Litvínov, 
Galerie Modrý hrozen Litvínov), 
hrad Hněvín, kostely (kostel Nane-
bevzetí Panny Marie, kostel svaté-
ho Michaela archanděla, kostel sv. 
Jakuba Bedřichův Světec), zámky 
(Korozluky, Jezeří), planetárium, 
hvězdárna, Vinařství Chrámce, 
zimní sportovní areály (Klíny, Český 
Jiřetín, Hora Svaté Kateřiny, Bran-
dov, Bouřňák).

Nápadů mají členové komise 
řadu. Některé jsme už prezentovali. 

Z činnosti komisí

Hipodrom je jedním z turistických lákadel nadregionálního významu.

Mostecké slavnosti, které se konají u přesunutého děkanského kos-
tela, jsou již tradičním turistickým lákadlem na podzim.

Jednou ze zvláštností Mostu je i planetárium, které sídlí v kopuli 
Reprezentačního domu města.          
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Například se každoročně na hradě 
Hněvíně konají slavnosti  magistra 
E. Kelleyho. Jednou z možnos-
tí, jak návštěvníkům umožnit zažít 
něco zcela nového, v rámci těchto 
slavností, může být přehlídka mágů, 
kouzelníků nebo  ukázky umění 
mistrů řemesel.  Jednou z náplní 
by mohlo být téma kovářství: jak 
kovářství pomáhalo každodennímu 
způsobu života na venkově, jak ho 
ovlivňovalo, kdo byl kovářem (spo-
lečenské postavení),  život kováře 
(způsob života v cechu).  Účastníci 
by si po uhrazení poplatku mohli 
vyzkoušet následující aktivity: výro-

bu hřebíků z podkov, jednoduché 
svícny, různá těžítka, přívěsky, od-
lévané mince, ražbu mincí či pa-
mětních medailí úderem kladiva na 
předem vyrobené polotovary. Stej-
né výrobky by se prodávaly i jako 
suvenýry. 

Jedním ze způsobů, jak formou 
zážitkového turistického ruchu 
prezentovat vybranou atraktivitu, je 
také interaktivní expozice. Jedním 
z témat zvolené expozice může 
být České středohoří – ukázka pří-
rodních zákonů vrásnění, vzniku 
v třetihorách vulkanickou činností, 
průřez sopečným vrchem, geolo-

gické jevy, hranolovitý rozpad če-
diče, kamenná slunce, obnažené 
sopečné komíny, pyropové horni-
ny (český granát) a řada dalších.

Je nereálné myslet si, že se 
podaří vytvořit produkt, který sto-
procentně u každého návštěvníka 
vyvolá požadovaný zážitek. Jedno 
je ale jisté: Schopnost dokázat se 
prezentovat velmi závisí na tom, 
do jaké míry dokážeme spolu-
pracovat i v okruhu širším než je 
ten, který je vymezen hranicemi 
města. Velmi důležitá je spolu-
práce všech zainteresovaných 
fyzických i právnických osob, na 

ní je závislá kvalita výsledného 
produktu. Spokojenost zákazníků 
v cestovním ruchu je závislá na 
partnerech (dodavatelích), kteří 
se často ani neznají, je nutné, aby 
o sobě alespoň věděli, aby spolu 
komunikovali a hlavně spolupra-
covali. Zákazník chápe a hodnotí 
svůj pobyt jako komplex. Pokud 
nebude s nějakou částí spokojen, 
znovu se nevrátí. 

 Miroslav Suchý, 
ředitel Hipodromu Most  

a předseda komise pro rozvoj 
cestovního ruchu HSRM

Z činnosti komisí

Rozvoj zaměstnanosti a sociální aspekty v regionu 
Hospodářská a sociální rada 

Mostecka je institucí s význam-
ným dopadem na podporu za-
městnanosti, tvorbu pracovních 
míst a podporu rozvoje lidských 
zdrojů v regionu. Prostřednictvím 
Komise pro rozvoj lidských zdrojů 
spolupracuje s celou řadou odbor-
ných institucí, vzdělávacích zaří-
zení, podniků, obcí a nestátních 
neziskových organizací při řešení 
tak komplexní problematiky, jakou 
je politika zaměstnanosti a trhu 
práce.

Nepříznivý stav ve vývoji za-
městnanosti okresu Most, kde 
je dlouhodobě nejvyšší míra ne-
zaměstnanosti v rámci celé ČR, 
vedla v průběhu desetiletí ke zpra-

cování mnoha námětů na řešení 
situace, či podnětů k legislativním 
změnám, které vycházely z prak-
tických zkušeností odborníků, 
členů Komise pro rozvoj lidských 
zdrojů. Náměty byly dále rozpraco-
vány do konkrétnějších obrysů se 
snahou dosáhnout pozitivní změny 
na trhu práce. Cílem zpracování 
a realizace námětů bylo postupné 
snižování míry nezaměstnanosti 
v našem regionu, a to prostřed-
nictvím pozitivní spolupráce všech 
zainteresovaných institucí a od-
borníků. Vývoj nezaměstnanosti 
za uplynulé desetiletí napovídá, že 
mnohé se podařilo.

Hospodářskou a sociální radu 
Mostecka a její Komisi pro rozvoj 

lidských zdrojů čeká nelehké ob-
dobí. Zachování sociálního klidu je 
faktor, který nelze podceňovat. Si-
tuace, která nás v nejbližších dvou 
letech čeká, nebude jednoduchá 
pro zaměstnavatele, ani pro obce, 
instituce a každého jednotlivce. 
Vzájemná informovanost a spo-
lupráce jsou základním řešením 
problematiky zaměstnanosti a ná-
sledně i jejích dopadů do sociální 
sféry.

Úřady práce nejsou na řešení 
zaměstnanosti sami. Po dlouhém 
období, kdy se mělo obecně za to, 
že zaměstnanost je úkolem úřadů 
práce, je dobře, že si obce, města, 
ale i kraj a další instituce uvědomují 
svou úlohu v rozvoji zaměstnanosti 
svých občanů.

Prevence poklesu pracovních 
míst, stimulace tvorby nových pra-
covních míst, případně jejich sa-
nace formou vyhrazení pracovních 
míst pro uchazeče o zaměstnání 
a využití dalších podpůrných ná-
strojů aktivní politiky zaměstnanosti 
jsou jednou z možností udržení za-
městnanosti v regionu. Finančních 
prostředků z Evropského sociální-
ho fondu máme v rámci národních 
projektů k dispozici dostatek.

Hospodářská a sociální rada 
Mostecka pro mě je tím pravým 
fórem pro přípravu komplexních 
řešení situace nezaměstnanosti 
v regionu.

     Ing. Oldřich Malý, 
 ředitel Úřadu práce v Mostě

S úřadem práce v oblasti vzdělávání hojně spolupracoval náměstek 
hejtmanky - dříve krajský radní pro školství - Pavel Kouda (vlevo, vedle 
ředitele O. Malého).

Alena Zieglerová jako členka komise a zároveň zaměstnankyně 
úřadu práce představila HSRM projekty pro řešení nezaměstnanosti na 
Mostecku.
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Okresní hospodářská komora Most a Hospodářská 
a sociální rada Mostecka

„Občanské, politické a podnika-
telské prostředí představují v celém 
vyspělém industriálním světě tři 
základní pilíře prosperity a rozvoje 
společnosti, které lze v podstatě 
transformovat do všech sfér. Ve 
sféře hospodářství se na Evropské 
úrovni, ale i na celostátních, tento 
princip vyprofiloval do takzvané 
tripartity. Tripartita, jako společen-
sky žádoucí orgán zastupující v té 
zmíněné triádě zaměstnance, za-
městnavatele a vládnoucí orgány 
správy státu, je primárním předpo-
kladem pro nalézání optimálních ře-
šení pro předcházení střetů, které 
oslabují jak poražené, tak i vítěze. 
Historické zkušenosti ukazují, že 
prevence a nalézání stabilizujících 
prvků je nejlepším řešením. I když 
komora jako právní subjekt není 
členem tripartity, přesto podnika-
telé jsou zprostředkovaně účastni 
jako zaměstnavatelé prostřednic-
tvím svých celostátně působících 
profesních svazů a právní forma 
účasti skutečně není podstatná, 
i když je v současné době předmě-
tem diskusí. Prostředí HSRM, je-
jích orgánů a komisí vytvořilo mimo 
jiné  platformu k formování názorů 
a společného postupu v prosazo-
vání regionálních zájmů, které by se 
jinak velmi pravděpodobně utápěly 

v politických sporech a snahou 
o prosazování úzce zaměřených 
a účelových priorit, které by při ne-
činnosti a neschopnosti státu řešit 
problematiku regionu měly nepří-
znivý dopad na rozvoj a zmíněnou 
revitalizaci. Tato základní a zásadní 
činnost završená Globálním plánem 
revitalizace, který prezentoval pro-
blémy a řešení pro region nezbytná 
a který byl zúročen řadou podnika-
telských subjektů, je počinem úcty-
hodným a bude jako jiné doceněn 
až s historickým odstupem. 

Ve stínu tohoto zůstala řada 
drobnějších aktivit, z kterých  bych 
zdůraznil jednu, která měla pro 
podnikatelské prostředí, ale i pro 
investiční potřeby obcí obrovský 
význam a bohužel s podstatou pro-
blému se zápasí dodnes. Byla to 
myšlenka také inspirovaná podni-
katelským poznáním a zkušeností 
o 10 až 20procentní úspěšnosti 
nápadů a námětů, které zůstávaly 
pouze v hlavách a jejich převedení 
do dokumentační formy pro další 
projekční rozpracování právě pro 
velkou míru rizika neúspěšnosti ne-
bylo realizováno. Mluvím o projek-
tu Fondu podpory projektů, který 
přivedl na svět a do realizace řadu 
nápadů, které by v prostředí malé-
ho a středního podnikání, včetně 

Z činnosti komisí

malých obcí pravděpodobně za-
padly do zapomnění. 

Zhodnocení 10 let existence 
HSRM, která byla mimochodem in-
spirací pro vznik HSR v celém Ús-
teckém kraji a následně zastřešena 
HSR krajskou, je činěno v době, 
která je pro podnikatelské prostře-
dí a návazně i na ostatní segmenty 
společnosti velmi složitá. Nachá-
zíme se v období krize a recese, 
která začíná mít reálné, všeobecné 
a bohužel negativní dopady. Právě 
jejich řešení v kontextu chtěného 

a možného je rolí, kterou by mohlo 
takovéto uskupení, jakým je HSR, 
i do budoucna mít. Pro ekonomic-
ký rozvoj je nutné využít možností, 
které region nabízí a nechlácholit 
se vizí o záchraně z investičních 
pobídek a příchodu „všezachraňu-
jících investorů“. Právě  mobilizace 
vlastních sil a prostředků je strate-
gie vztahů HSRM a OHK.“

  Ing. Rudolf Jung,  
předseda Okresní  

hospodářské komory Most

Zásoby hnědého uhlí na Mostecku představují nejen energetickou bezpečnost v segmentu uhlíkové energetiky, ale také potenciál pro pod-
nikatelské aktivity i malých a středních podnikatelů.

V sídle OHK Most se etabloval základ pro Vzorkovnu Mostecka.



22

Jak nás vnímají

Mostecký primátor ke spolupráci HSRM se samosprávou 
Mostecka v průběhu 10 let existence rady

„V současné době jsou 
v HSRM zastoupena čtyři 
města a jedna obec. Jedná se 
o statutární město Most, města 
Litvínov, Meziboří, Lom a obec 
Skršín.

HSRM od svého vzniku 
v březnu 1999 měla vždy 
stanoveny priority, které 
vycházely z potřeb regionu. 
Od počátku se jednalo o pro-
blematiku komunikačního 
napojení Mostecka na ostatní 
regiony, vytváření průmyslo-
vých zón a zejména stanovení 
priorit Globálního plánu 
revitalizace (GPR) regionu 
severozápad. Spolupráce byla 
rovněž v činnosti Euroregionu 
Krušnohoří.

Zásadní problematika se 
tedy vždy dotýkala problema-
tiky, která obce a města spo-
jovala. Zejména problematika 
zaměstnanosti byla při zaklá-
dání a rozvoji průmyslových 

zón a dalších projektů vždy 
hlavním motivem.  

Rada rovněž organizovala 
první setkání starostů po 
zrušení okresních úřadů, 
druhé setkání starostů řešilo 
problematiku dopravní obsluž-
nosti, pozemkového fondu 
a největšího problému obcí, 
a to nezaměstnanost. Třetí 
setkání starostů řešilo nabídku 
příspěvku pro obce a města ve 
výši 20.000 Kč na nové heral-
dické znaky. V centru pozor-
nosti byla rovněž problematika 
vzdělávání. Zorganizován byl 
2. ročník regionálního veletrhu 
vzdělávání Sokrates. Projekt 
revitalizace území Růžodol byl 
společně s projektem „Průmys-
lová zóna Kohinoor“ doporučen 
jako priorita do GPR 2004.

Počátkem roku 2004 
proběhlo setkání se starosty 
obcí a zemědělci Mostecka. 
Řešena byla rovněž zásadní 

problematika, a to čerpání pro-
středků k řešení ekologických 
škod vzniklých před privatizací 
hnědouhelných společností 
v Ústeckém kraji.

Město Most letos informo-
valo HSRM o postupu přípravy 
jednotlivých IPRM. Dále byly 
řešeny informace o aktuali-
zaci GPR, prezentace „Cesta 
k revitalizaci a resocializaci 
ÚK“. V září bylo uskutečněno 
12. Setkání hornických měst 
v Mostě, kterého se zúčast-
nilo 36 delegací měst a 6 
hornických kapel. Byl to vklad 
do prezentace našeho regi-
onu. Město Most informovalo 
HSRM o zpracování a před-
ložení IPRM a na říjnovém 
zasedání jsem informoval, že 
nebyly přiděleny žádné pro-
středky Výborem regionální 
rady NUTS SZ. Integrovaný 
plán nebyl podpořen i přesto, 
že překročil stanovenou 

bodovou hranici (71,33 bodu 
ze 100). 

HSRM přijala stanovisko 
k nepřidělení prostředků na 
IPRM Most, které bylo prezen-
továno jako negativní postoj re-
gionální rady soudržnosti k nej-
postiženějšímu regionu.

Hospodářská a sociální 
rada v dosavadní činnosti 
rozdělila též značný objem 
finančních prostředků pro pod-
poru projektů, pro podporu 
podnikání, ale i podpořila řadu 
kulturních a sportovních akcí. 
Obcím podpořila financování 
územních plánů. 

Činnost HSRM byla vždy ve 
prospěch regionu, a tím všech 
měst a obcí. Přeji do dalšího 
období Hospodářské a soci-
ální radě, aby se jí dařilo v pro-
sazování zájmů měst a obcí 
mosteckého regionu.“

Ing. Vlastimil Vozka, 
primátor města Mostu  
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Podle náměstkyně je spolupráce v oblasti projektů akční

Město Litvínov vnímá fondy HSRM jako významné

„Pár slov o spolupráci …. 
V mysli se okamžitě začne 
odvíjet dlouhý film o mnoha 
podobách. Je to o spolupráci 
s městem, a to nejenom ve 
prospěch města, ale pro 
celý region. Právě z iniciativy 
a vzájemné domluvy města 
Mostu a Hospodářské a soci-
ální rady Mostecka přišlo na 
svět Centrum rozvoje turismu 
v původní podobě občan-
ského sdružení, dnes - opět 
v souladu a v dohodě s HSRM 
- na kvalitativně vyšší úrovni 
jako příspěvková organizace 

města. Je to o pomoci HSRM 
jako jednoho ze zakladatelů 
Podkrušnohorského tech-
nického muzea, o.p.s., kdy 
právě moudré rozhodnutí 
a finanční pomoc pomohla 
muzeu překlenout nejhorší 
dobu, kdy hrozila likvidace 
nejen společnosti, ale hlavně 
pád historických technických 
památek do propadliště dějin, 
a to by byla nedozírná škoda. 
Právě Hospodářská a sociální 
rada Mostecka podporovala 
a podporuje myšlenku 
a nápad historické miniatury 

MINIMOSTU, projektu, který 
se již konkrétně realizuje. 
Velmi široká, akční a s vý-
sledky byla a je spolupráce 
i v oblasti projektů z tzv. 15 
ekomiliard pro náš region. Ně-
které z mnoha projektů jsou 
již ve městě vidět (např. brus-
lařské dráhy Matylda, Sv. Ne-
pomuk, Arboretum a konečně 
i napouštění jezera Most). Za 
všemi těmito a dalšími výstupy 
ale stojí – kromě prostého 
souhlasu HSRM – konkrétní 
lidé, jejich nadšení, osobní 
angažovanost a plno práce.

Asi bych mohla ještě dlouho 
pokračovat, ale prostoru není 
tolik. Podtrženo a shrnuto: vy-
soce si cením skutečnosti, že 
v regionu HSRM je a funguje, 
a tak nejenom patří poděkovat 
všem jejím aktivním členům, 
ale hlavně popřát, aby HSRM 
nepolevila ve svých aktivi-
tách, nepropadala beznaději 
v nelehkých chvílích a aby při 
svých „účtováních“ mohla říci – 
udělali jsme dobrou věc.“  

JUDr. Hana Jeníčková, 
náměstkyně primátora  

města Mostu

„Město Litvínov spolupra-
cuje s HSRM od počátku jejího 
založení. Velký přínos vidíme 
mimo jiné v podpoře financo-
vání projektů pro rozvoj měst 
a obcí v regionu. Na základě 
této spolupráce Hospodářská 
a sociální rada Mostecka zalo-
žila v roce 1999 Fond podpory 
projektů a vložila do něj částku 
ve výši 19,5 mil. Kč.

Nejvýznamnější výdajové 
tituly z fondu jsou takzvané 
Výzvy k předkládání projektů 
pro fyzické a právnické osoby 
(subjekty), Fond dětí a mlá-
deže, Fond sociálních aktivit, 
příspěvky obcím, Globální plán 
revitalizace pánevních oblastí 
severozápadních Čech. V roce 
1999 byla HSRM vyhlášená I. 
Výzva k předkládání projektů. 

Město Litvínov v této výzvě 
uspělo s projektem: „Průmys-
lová zóna Litvínov – Louka 
u Litvínova“ a získalo dotaci 
ve výši 200 000,- Kč. Město 
Litvínov se zapojilo do další 
Výzvy, která byla vyhlášena 
v roce 2003 „FPP – rozvojové 
projekty“. Byla podána žádost 
o dotaci z FPP HSRM na 
projekt „Rudý sever“ a „Nové 

Záluží“. Na tyto projekty město 
Litvínov získalo 135 000,- Kč. 

Rád bych vyjádřil poděko-
vání Hospodářské a sociální 
radě Mostecka za podporu 
rozvoje měst a obcí  a těším se 
na další spolupráci.“ 

Mgr. Milan Šťovíček, 
starosta města Litvínov

Hana Jeníčková při slavnostním „odhalení“ sousoší Sv. Nepomuka 
u děkanského kostela. Vznik oddychového zákoutí se financoval  
z 15 miliard na zahlazování škod po těžební činnosti.
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Obec Skršín

Město Lom Město Meziboří

„Malé obce při své práci 
řeší mnoho problémů, které 
mnohdy přerůstají do stavu, 
kdy již není čas na běžnou 
práci pro obec. Stále na-
vyšující se administrativa, 

nezájem o malé obce ze 
strany státních orgánů a insti-
tucí a samozřejmě nedostatek 
finančních prostředků nutí 
starosty hledat nové formy 
spolupráce s podniky a or-
ganizacemi. V našem okrese 
je jedna z těchto institucí 
Hospodářská a sociální rada 
Mostecka. Díky složení jejích 
členů a širokému spektru 
její činnosti získá každý člen 
informace o dění v jednotli-
vých firmách i v celém okrese. 
Obce tak mohou svou činnost 
spojit s aktivitou podniků 
nebo přímo spolupracovat při 
organizaci jednotlivých akcí.

HSRM díky aktivní práci 
pomáhá jednotlivým obcím i ve 
spolufinancování jednotlivých 
projektů. Pro každou, a ma-
lou obec především, je pomoc 
při financování zcela zásadní 
a mnohdy i podmiňující  reali-
zaci akcí a projektů.

V neposlední řadě je pro 
zástupce malých obcí důležitý 
i samotný zájem HSRM o dění 
v obci. Paradoxně je to mnohdy 
jediná neformální možnost 
obec představit a přiblížit život 
v ní zástupcům celého okresu.

Naše obec  Skršín je 
členem HSRM 2 roky. Během 
této doby se nám podařilo ve 

spolupráci s velkými organiza-
cemi, členy HSRM, vybudovat 
novou alej 240 stromů mezi 
Skršínem a Dobrčicemi. Díky 
fondu podpory projektů jsme 
přepracovali projekt na obytnou 
zónu ve Skršíně, kde se již kon-
cem tohoto roku budou stavět 
nové domy. Máme vypracován 
projekt na výstavbu kanalizace 
a čistíren odpadních vod ve 
všech našich obcích. Spolu-
práci s HSRM hodnotím velice 
kladně pro její neformálnost 
a vstřícnost k řešení každého 
problému“.

 Zdeněk Novotný, 
 starosta obce Skršín

„Spolupráce Města Lom 
a HSRM je dlouholetá. V rámci 
této spolupráce byl městu již 
několikrát poskytnut příspě-
vek na různé akce: V roce 
2005 příspěvek v částce 
139.999,40 Kč na územně 
plánovací dokumentaci, v roce 
2006 příspěvek v částce 
180.000,- Kč na územní rozvoj 
- projekt Studie využití průmys-
lové zóny, v roce 2007 příspě-
vek v částce 20.000,- Kč za 
účelem zhotovení městského 
praporu a městského znaku.“

Josef Nétek,  
starosta Lomu

„Město Meziboří je již 
od počátku aktivním členem 
Hospodářské a sociální rady 
Mostecka. Já sám se snažím 

všech jednání předsednictva 
osobně účastnit. Mostecký 
region vděčí HSRM za vznik 
mnoha různých projektů, 
například projektů územních 
plánů měst, zřízení Centra 
rozvoje turismu, Podkrušno-
horského technického muzea 
a podobně – a to vše jsou 
aktivity, které se v kontextu 
regionu dotýkají i samotného 
Meziboří. Rada má rozhodně 
velký vliv na rozvoj regionu 
a pevně věřím, že i nadále 
bude tento vliv vzrůstat.“ 

Miroslav Huml,  
starosta Meziboří 

Záběr z realizace projektu z 15 miliard.
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Ing. Jiří Šulc, radní Ústeckého kraje
„Před deseti lety jsem byl 

jako představitel města Mostu 
jeden ze zakládajících členů 
HSRM. Po pravdě řečeno jsem 
této aktivitě navržené senátorem 
JUDr. Falbrem nedával, stejně 
tak jako řada dalších, příliš dlou-
hého trvání. Protože v té době 
patřilo Mostecko k nejproblema-
tičtějším okresům s nejvyšší ne-
zaměstnaností v ČR, uvítal jsem 
a osobně podporoval  iniciativu, 
která mohla pomoci řešit palčivé 
problémy našich občanů.

Aktivně jsme spolu s širokou 
i odbornou veřejností formulo-
vali krátkodobé i střednědobé 
cíle Globálního plánu revita-
lizace pánevních oblastí, do 
kterého jsem se snažil prosadit 
nejen problematiku týkající se 
okresu Most, ale i témata regio-
nálního charakteru, bez kterých 
by mostecké aktivity neměly 
potřebnou účinnost a ani šanci 

na širší podporu. Mám na mysli 
především zásadní řešení a do-
stavbu dopravní infrastruktury 
(silnice R7, D8, R13, I/27), 
využití žateckého vojenského 
letiště, řešení starých průmys-
lových areálů, ekologických 
zátěží a podobně. Všechny 
tyto programové cíle jsem mohl 
později podporovat či přímo 
zajišťovat a realizovat ve funkci 
hejtmana Ústeckého kraje.

Za jednu z nejdůležitějších 
aktivit HSRM považuji prosazení 
spoluúčasti vlády na revitalizaci 
krajiny postižené těžbou hně-
dého uhlí dle UV č. 50/2002, 
které vláda přijala na svém vý-
jezdním zasedání právě na Kraj-
ském úřadě v Ústí nad Labem 
v roce 2002. V rámci této naší 
společné aktivity, realizované 
na celém území severozápad-
ních Čech dotčených těžbou 
uhlí, byla připravena nejen celá 

řada potřebných a i krásných 
projektů, ale byla zaměstnána 
i řada pracovníků uvolňovaných 
z hornictví. 15 miliard uvolňova-
ných postupně vládami ČR na 
revitalizaci a resocializaci území 
dotčených těžbou je splátkou 
dluhu minulé doby a kromě 
zlepšení životního prostředí pro 
nás všechny může být i jasnou 
odpovědí na řešení negativních 
důsledků těžby. Dnes skutečně 
pohled z Hněvína na zelené 
a upravené okolí Mostu je zcela 
jiný než před deseti lety. Mezi 
největší projekty na Mostecku 
patří určitě projekt zatopení lomu 
Most, včetně řady souvisejících 
revitalizačních projektů. A já se 
těším, až se všichni sejdeme na 
slavnostním dokončení tohoto 
naprosto ojedinělého projektu, 
který zásadním způsobem 
ovlivní život na Mostecku v dal-
ších desetiletích.

Na HSRM oceňuji nadšení 
a elán všech členů, kteří 
přispívají bez ohledu na svoji 
politickou příslušnost, profesi 
a postavení k naplňování cílů, 
které si HSRM ve spolupráci 
s HSRÚK vytyčila, a které 
vedou k tomu, aby pro budoucí 
generace bylo Mostecko zajíma-
vým, pro práci atraktivním a pro 
život příjemným místem…“ 

 Ing. Jiří Šulc

Mgr. Oldřich Vojíř,  
poslanec Parlamentu ČR 

„V roce 2006 jsem byl 
vládou ČR jmenován členem 

„Mezirezortní komise k řešení 
ekologických škod vzniklých 
před privatizací hnědouhel-
ných společností v Ústeckém 
a Karlovarském kraji“ a ná-
sledně jsem  byl zvolen jejím 
místopředsedou. Komise 
navázala na činnost svých 
předchůdců, kteří na základě 
usnesení vlády č. 50/2002 
ze dne 16. ledna 2002 
o uvolnění 15 mld. Kč vybírali 

- po doporučení krajských 
samospráv a po předložení 
projektů jednotlivých těžeb-
ních společností - projekty 
splňující podmínky vlády pro 
sanaci škod po důlní činnosti.

Jednalo se o projekty 
odstraňující staré ekologické 
zátěže, protože až od r. 
1991 platí nové ustanovení 
„horního zákona“ nařizující tě-
žebním společnostem tvořit 
finanční fond pro následnou 
sanaci důlního díla.

Stát se navíc rozhodl 
u území dotčených těžbou 
hnědého uhlí před privati-
zací uhelných společností 
uvést alespoň část území 
do užíváníschopného stavu 
(revitalizovat území).

Na tyto projekty již bylo 
uvolněno 13,5 mld. Kč 
v poměru 2 : 1 mezi Ústecký 
a Karlovarský kraj. Zbývá 
uvolnit ještě prostředky ve 
výši 1,5 mld. Kč, což ale ne-
pokrývá požadavky ze strany 
dotčených dolů a obcí zasa-
žených důlní činností. Proto 
se snažíme ve spolupráci 
s HSRM, krajem, MPO a MF 
prosadit navýšení těchto 
prostředků o cca 3,5 mld. Kč, 
což by pokrývalo odhad škod 
vyčíslených v koncepci řešení 
ekologických škod (celkové 
náklady 18,651 mld. Kč).

Věřím, že vláda toto 
navýšení schválí i přesto, 

že prostředky z privatizace 
jsou omezeny. Jedná se totiž 
o jistou splátku státu našemu 
severozápadnímu regionu, 
který je dlouhodobě vysoce 
průmyslový a kde energe-
tický sektor výrazně převládá, 
ale také negativně působí 
na životní prostředí i přes 
všechna uvedená opatření.“

Mgr. Oldřich Vojíř,  
poslanec Parlamentu ČR

Oldřich Vojíř své názory na českou energetiku razantně  
prezentuje nejen na poslanecké půdě, ale i na jednáních HSRM.
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Společnosti skupiny Czech Coal

„Před deseti lety se vedení 
tehdejší Mostecké uhelné 
společnosti naprosto ztotož-
nilo se statutem obnovované 
Hospodářské a sociální rady 
Mostecka, která deklarovala, 
že chce být partnerem vládě 

a příslušným ministerstvům, 
zejména při přípravě a realizaci 
regionálních rozvojových pro-
gramů. Velmi blízký mu byl také 
záměr sdružení vyvíjet iniciativu 
a koordinační činnost s cílem 
dosáhnout vyšší ekonomické 
a sociální úrovně regionu. Ne-
bylo tedy nic jednoduššího, než 
se členem sdružení stát, pod-
porovat jeho činnost a práce 
se účastnit v radě, výkonném 
výboru i v odborných komisích.

Mostecko potřebovalo jed-
notný postup, HSRM se tento 
cíl dařilo zajišťovat, a to i díky 
členství těžební společnosti. 
Naopak i tak velký subjekt, 
jako je těžební firma, nechtěl 
zůstat na velké problémy 
sám. Sdružení sil bez ohledu 
na politickou nebo rezortní 
příslušnost dávalo šanci dobrá 
řešení pro region nacházet, vy-
zkoušet si spolupráci, ujasnit 

postupy, ozřejmit vztahy.  To 
vše pak mohlo vyvrcholit třeba 
návrhem HSRM tehdejší vládě 
uvolnit 15 miliard korun na ob-
novu severozápadních Čech 
tolik dotčených právě těžební 
činností. Dokončená díla jsou 
dnes již hmatatelná a další 
projekty získávají zelenou. 

Uplynulé desetiletí zname-
nalo i pro bývalou MUS mnoho 
strukturálních a organizačních 

změn, iniciativ i snah. Vždy 
o nich své partnery v HSRM 
informovala, chtěla znát názor. 
Mluví s nimi i současné nástup-
nické společnosti Litvínovská 
uhelná a.s., Vršanská uhelná 
a.s. a Czech Coal Services 
a.s.  -  o budoucnosti těžby, 
o budoucnosti tohoto regionu 
i lidech, kteří tu žijí.“      

Petr Pudil, generální 
ředitel Czech Coal a.s.

Jak nás vnímají

„Do funkce zmocněnce 
vlády pro řešení problema-
tiky severozápadních Čech 
jsem byl jmenován 16. ledna 
2002 po svém předchůdci 
Ing. Františku Rubešovi a od 
února, kdy jsem do funkce 
oficiálně nastoupil, jsem se 
stal partnerem Hospodářské 
a sociální rady Mostecka 
jako zástupce ministerstva 
pro místní rozvoj na základě 

usnesení vlády. Funkce 
zmocněnce byla vládou 
zrušena k 31. prosinci 2006. 
Moje čtyřletá pomoc tomuto 
regionu začala v prvním roce 
při převodu průmyslové zóny 
Triangle ze státu na kraj bez 
ekologických zátěží. Věřím, 
že jsem byl prospěšný při 
prosazování Globálního 
plánu revitalizace do vlády 
České republiky a při koordi-
naci a prosazování vládního 
usnesení č. 50/02 – tedy 
takzvaných 15 miliard pro 
Severozápad. V roce 2002 
jsem se také podílel na 
předložení  novely horního 
zákona a jejího následného 
schválení, a rovněž vodního 
zákona – v návaznosti na 
vodní rekultivace a 15 miliard. 
Ve vztahu k ekomiliardám 
následovalo v dalším roce 
předložení a schválení novely 
zákona o Fondu národního 

majetku a novely zákona o ob-
cích, aby i obce mohly z 15 
miliard čerpat. Pro veřejnost 
hodně sledovaným počinem 
byla kauza průmyslové zóny 
Joseph versus Ekologický 
právní servis, kdy se nám 
podařilo zajistit pro obec 
Havraň zastoupení advokátní 
kanceláří T. Sokola. V roce 
2004 následovalo vítězné 
soudní řešení v kauze Nemak. 
V případě průmyslových zón 
Joseph a Triangle se o rok 
později podařilo prosadit 
vládní usnesení o zařazení 
těchto zón mezi strategické 
průmyslové zóny ČR, zís-
kaly se od státu peníze na 
výstavbu transformovny v Jo-
sephu. Rok 2006 přinesl pře-
devším tři důležité záležitosti: 
spuštění Dotačního titulu 4 
na projektové dokumentace 
přes kancelář zmocněnce, 
předložení návrhu zákona 

o výrobě tepelné energie 
v návaznosti na uhlí z Mos-
tecké uhelné společnosti 
a dořešení kauzy ´Rajter ver-
sus stát́ , kdy byl uvolněním 
státních financí odškodněn 
zemědělec Rajter. V roce 
2006 funkce vládního zmoc-
něnce zanikla. Ve spolupráci 
s HSRM i mimo ni se dařila 
řada dalších věcí: pomoc při 
oddlužování obcí, pomoc při 
výměrech finančních úřadů, 
prosazování jednotlivých 
projektů z 15 miliard a jejich 
následné realizace nebo také 
zajišťování financí přes Státní 
fond dopravní infrastruktury 
na výstavbu silnic; tedy rozvoj 
a podpora ve všem, co je 
vesměs i cílem Hospodářské 
a sociální rady Mostecka či 
jejích členů.“ 

Vlastimil Aubrecht,  
poslanec Parlamentu ČR

Vlastimil Aubrecht, vládní zmocněnec pro 
severozápadní Čechy v letech 2002 – 2006
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Výzkumný ústav pro hnědé uhlí a.s.
„Výzkumný ústav pro hnědé 

uhlí a.s. dlouhodobě spolupra-
cuje s Hospodářskou a soci-
ální radou Mostecka, a to ve 
dvou klíčových oblastech. Tou 
první je energetika a využití ne-
rostných surovin, druhou pak 
oblast zaměřená na projekty 
15 miliard. 

Obě instituce vnímají, že 
energetika je jednou z nejdů-
ležitějších oblastí ekonomiky 
ČR. V rámci spolupráce byla 
v roce 2006 zpracována studie 

„Význam využívání hnědého uhlí 
pro ČR v 21. století“ (č. ZPTK-
167/06), která vyhodnotila 
Státní energetickou koncepci 
z hlediska využití hnědého uhlí 
a disponibility jeho zásob, ale 
také z pohledu EU na zajiš-
tění energetického zásobo-
vání s důrazem na maximální 
využívání tuzemských zdrojů 
energie tak, aby byla zajištěna 
co možná nejvyšší nezávislost 
české energetiky. Zpracovaná 
studie se také zabývala rozlo-
žením zásob fosilních paliv ve 
světě, které jednoznačně před-
určuje klíčovou roli uhlí v ener-
getickém zásobení Evropy. 

Pro budoucí energetické 
zásobení ČR jsou v současné 

době limitujícím faktorem 
územně ekologické limity 
těžby v severočeské hnědou-
helné pánvi a potřeba, resp. 
nutnost jejich přehodnocení. 
Jedním z důsledků  nepro-
dloužení těžby např. na lomu 
Československé armády by 
bylo zastavení dodávek uhlí ze-
jména pro teplárny, nezávislé 
výrobce, průmyslové podniky 
a obyvatelstvo. To by způso-
bilo problémy s dodávkou tepla 
pro řadu městských sídel pře-
devším v severních a východ-
ních Čechách, v Praze a na 
střední Moravě. Náhrada uhlí 
například biomasou by byla 
možná pouze částečně. Ne-
prodloužení těžby lomu Bílina 
by kromě snížení výroby elek-
třiny znemožnilo také výstavbu 
nových elektrárenských bloků 
s vyšší účinností a nižší spo-
třebou paliva, neboť zásoba 
paliva pro provoz tepelné elek-
trárny musí být minimálně na 
40 let. 

Výzkumný ústav pro hnědé 
uhlí připravoval také v roce 
2008 ve spolupráci s Hospo-
dářskou a sociální radou návrh 
stanoviska ke strategickým 
a rozvojovým záměrům vlády 

ČR v oblasti energetiky. Při 
přípravě tohoto dokumentu 
využil své odborné zkušenosti 
s danou problematikou, a to 
nejen z oblasti zásob a vy-
užití hnědého uhlí, ale také 
z oblasti ochrany životního 
prostředí, zejména emisí skle-
níkových plynů. Dokument byl 
koncipován s respektem na 
celosvětový výrazný vzestup 
cen v oblasti nerostných su-
rovin a zvláště strategických 
energetických surovin, kdy 
většina těchto komodit byla 
na světovém trhu obchodo-
vána za mnohem vyšší ceny 
oproti cenám roku 2004. ČR 
by přednostním využíváním 
domácích energetických 
zdrojů, podporou energetic-
kých úspor a nepřeceňováním 
role obnovitelných zdrojů měla 
zajistit svou energetickou bez-
pečnost a spoléhat sama na 
sebe. EU není schopna ga-
rantovat energetickou bezpeč-
nost svých členských států, 
jak se projevilo při lednové 
krizi způsobené přerušením 
dodávek plynu z Ruska a spo-
rem mezi Ruskem a Ukraji-
nou o zajištění tranzitu. Zcela 
jasně se projevilo, že uhlí jako 

nejvýznamnější prvek ener-
getické bezpečnosti státu má 
nezastupitelnou roli v energe-
tickém mixu ČR i v budoucnu. 
Energetickou strategii je třeba 
řešit s ohledem na časové 
cykly v energetice a ve všech 
technických souvislostech tak, 
aby využití domácích surovin 
bylo maximálně efektivní. ČR 
by měla zdroje surovin dů-
sledně ochraňovat a nepřipus-
tit znehodnocení jejich ložisek 
s tím, že je třeba používat co 
nejšetrnější těžební a zpraco-
vatelské technologie.“

Ing. Marcela Šafářová,  
ředitelka VÚHU

Sdružení odborových organizací Czech Coal Group
„Sdružení odborových 

organizací CCG je členem 
Odborového svazu pracovníků 
v hornictví, geologii a naftovém 
průmyslu. Sdružení zastupuje 
zájmy téměř sedmi tisíc 
zaměstnanců skupiny Czech 
Coal Group. Zástupci Sdru-
žení jsou členy  Rady a Sněmu 
OS PHGN, Sněmu ČMKOS, 
Poradního sboru ředitele ÚP 
Most, Představenstva HSRM, 
RR OS ÚK ČMKOS, zastupi-
telstev měst a obcí v regionu.

Odbory byly zakládajícím 
členem HSRM, od počátku 
činnosti je jejich zástupce 
v předsednictvu. Zástupce 
sdružení se podílí na realizaci 

programu HSRM, předkládá 
návrhy a připomínky k řeše-
ným tématům. 

Činnost HSRM je pro sdru-
žení důležitá hlavně z důvodu 
možnosti vyjádření názoru 
v oblastech pro nás důležitých, 
a to hlavně: energetická kon-
cepce, s tím spojená diskuse 
k územním limitům těžby uhlí 
a k hornímu zákonu a samo-
zřejmě zaměstnanost. 

Neméně důležitý je pro 
sdružení kontakt a možnost 
diskuse s politiky z našeho 
regionu.“ 

Jaromír Franta,  
předseda Sdružení  

odborových organizací CCG
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Úřad práce v Mostě

Jaroslav Knorre, Most

Unipetrol RPA, s.r.o 

„Mostecký úřad práce má 
bohatou tradici v řízení pro-
jektů realizovaných v partner-
ství s institucemi v oblasti vzdě-
lávání, poradenství a se za-
městnavateli. Princip partner-
ství, který se v České republice 
začal rozvíjet zejména v sou-
vislosti s projekty spolufinan-
covanými ze zdrojů Evropské 
unie, je základním stavebním 
kamenem pro činnost HSRM, 
proto je aktivní zapojení úřadu 
práce do HSRM logickým spo-
jením. Jako organizační složka 
státu může úřad práce pod-
pořit z prostředků na aktivní 

politiku zaměstnanosti záměry 
podnikatelské sféry Mostecka, 
které jsou přínosem pro rozvoj 
zaměstnanosti regionu, a to ze-
jména při zapojení osob znevý-
hodněných na trhu práce, které 
by bez této podpory představo-
valy nevyužitou pracovní sílu. 
Díky možnosti přijímat zpětnou 
vazbu od zaměstnavatelů, sa-
mospráv, vzdělávacích a dal-
ších institucí může úřad práce 
lépe nastavovat podmínky pod-
pory zaměstnanosti a analyzo-
vat vývoj na místním trhu práce.“

Ing. Oldřich Malý,  
ředitel Úřadu práce v Mostě

„Jsem členem HSRM jako 
fyzická osoba již více než čtyři 
roky. Účast na jednáních využí-
vám k setkávání s celou řadou 
významných zástupců a před-
stavitelů hospodářského, spo-
lečenského a politického ži-
vota našeho regionu. Neza-
nedbatelná je i skutečnost, 
že mám možnost vnímat, s ja-
kým nasazením a úspěchem 
se daří HSRM řešit celou řadu 

regionálních problémů, jak 
dříve pod vedením pana JUDr. 
Richarda Falbra, tak i pod sou-
časným vedením paní Ing. He-
leny Veverkové. 

Jsem rád, že mám také 
příležitost k tomuto rozvoji 
přispívat. Za svůj osobní přínos 
a pomoc HSRM pro náš region 
považuji skutečnost, že se mi 
podařilo prosadit do programu 
revitalizace severozápadních 

Čech tři stavby související 
s rozšířením stávajícího 9ti 
jamkového golfového hřiště 
v Mostě na 27mijamkový 
golfový resort. V okamžiku do-
končení celého projektu v roce 
2011 se Mostecko stane pá-
tým regionem na golfové mapě 
Čech, který se může pyšnit tak 
velkým golfovým areálem.“

Jaroslav Knorre

„Společnost Unipetrol RPA 
(dříve CHEMOPETROL) byla 
jedním ze zakládajících členů 
Hospodářské a sociální rady 
Mostecka a dlouhodobě se 
aktivně podílí na její činnosti. 
Jako jeden z největších pod-
nikatelských subjektů regionu 

cítíme spoluzodpovědnost za 
jeho vývoj a jsme potěšeni 
z práce rady a z možnosti plně 
využívat synergických efektů 
spolupráce se všemi, kdo to 
s regionem myslí dobře. 

Na konkrétních příkladech 
lze dokumentovat úspěšnou 

činnost rady i vysokou míru 
účasti společnosti Unipetrol 
RPA na ní. Osobně bych 
vyzvedl podporu projektů (Pod-
krušnohorské muzeum, K-cen-
trum Most, Biofarma a ovocný 
lihovar Chrámce), či zřízení 
Ekologického centra, jehož 

vznik iniciovala sesterská spo-
lečnost Česká rafinérská. Za 
zmínku jistě stojí i zřízení Centra 
rozvoje turismu, jehož hlavním 
cílem je oživení cestovního 
ruchu na Mostecku,  a činnost 
v oblastech regionálních studií, 
projektových dokumentací, 
územních plánů obcí a tak 
podobně. 

Prospěšný vliv rady na 
stabilitu regionu je neoddiskuto-
vatelný a my pevně doufáme, že 
takový bude i nadále a že bude 
jedním z faktorů, který nám po-
může společně překonat těžkou 
dobu globální ekonomické krize.“ 

Pavel Veselý,  
ředitel závodu Služeb  

a regionálních záležitostí  
Unipetrol RPA, s.r.o.



29

Jak nás vnímají

Hospodářská a sociální rada Sokolovska
„Při příležitosti již desetileté 

existence Hospodářské a soci-
ální rady Mostecka se připojuje 
i Hospodářská a sociální rada 
Sokolovska k ocenění její 
úspěšné činnosti ve prospěch 
řešení problémů regionu. Také 
můžeme konstatovat, že jestliže 
i my hodnotíme pozitivně naše 
působení na Sokolovsku, je to 
také i proto, že jsme mohli jako 
partneři  HSRM od samého 
počátku  spolupracovat, a to již 
při tvorbě a následně i realizaci 
základních programových 
dokumentů, které měly pomoci  
řešit zejména nepříznivé dopady 
útlumu hnědouhelného hornictví.  

Na základě analýzy pro-
blémů a s využitím již existujících 
programů se podařilo formulovat 

„Globální plán revitalizace pánev-
ních oblastí Severozápadních 
Čech“ (GPR), který pak našel 
podporu u vlády ČR a díky pra-
videlné kontrole v Tripartitě se 
navrhovaná opatření dostávala 
do povědomí i většiny rezortů.

Zpracovaný GPR formuloval 
nejen potřebná opatření ze 
strany státu, ale i regionálních 
orgánů a podnikatelských 
subjektů, které by pomohly 
k restrukturalizaci severozá-
padních Čech, snížení enormní 
nezaměstnanosti a rychlejší 

revitalizaci poškozeného území. 
Jsme také přesvědčeni, že 
společné důsledné prosazování 
GPR bylo jedním ze základních 
podnětů k přijetí vládních usne-
sení č. 50/2002 a 189/2002 
k řešení ekologických škod, 
které vznikly před privatizací 
těžebních hnědouhelných spo-
lečností – dnes známé pod po-
jmem 15 miliard. Jejich výsledky 
jsou dnes již dobře viditelné 
v Ústeckém i Karlovarském kraji. 
Některá opatření se podařilo 
realizovat  i v rámci přechodně 
navýšeného Regionálního 
programu podpory rozvoje 
severozápadních Čech, kde je 

také patrný „rukopis“ HSRM, 
jiná zase například v dopravní 
infrastruktuře systematickým 
pravidelným projednáváním situ-
ace se zainteresovanými orgány.

Domníváme se, že je 
správné připomínat alespoň 
při některých příležitostech 
významný podíl hospodářských 
a sociálních rad na dosažených 
výsledcích, protože často se 
v prezentacích výsledků pro 
veřejnost  na tuto skutečnost  
rádo zapomíná.“

Lubomír Suk, 
předseda Hospodářské  

a sociální rady Sokolovska

Okresní agrární komora Most
„Spolupráce Okresní agrární 

komory Most s Hospodářskou 
a sociální radou Mostecka vznikla 
před 10 lety. V okrese totiž nebyla 
žádná organizace, která by se zají-
mala také o problémy zemědělství. 
Proto jsme uvítali Hospodářskou  
a sociální radu Mostecka, která 
se v okrese Most snažila pomoci 
především podnikatelům, a to 
i zemědělským, ale také dalším 
organizacím působícím v okrese 
Most.

Mostecko v zemědělství prošlo 
od roku 1989 takovými změnami, 
které žádný jiný okres nezažil. Šlo 
zejména o snížení rozměru mos-
teckého zemědělství (různé reor-
ganizace, zákony půdy, likvidace 
živočišné výroby, na Mostecku 
neexistuje žádný zpracovatelský 
podnik, úbytky pracovníků apod., 
přesunutí Pozemkového fondu 
z Mostu do Teplic atd.). 

Tyto všechny faktory silně 
ovlivnily zemědělství na Mostecku, 
řada hospodářství zanikla, přesto 
však zemědělství na Mostecku 
existuje a nevede si špatně.

Zemědělci museli s ohledem 
na nové podmínky i po vstupu 
do EU své podnikatelské záměry 
diverzifikovat a zaměřit se jen 
na to, co je uživí a co dosáhne 
uplatnění na trhu. Spolu s HSRM 

jsme projednávali problémy 
u ministra zemědělství.  HSRM 
se zajímá o problémy zemědělců, 
několikrát jsme prezentovali 
mostecké zemědělství a činnost 
Krajského informačního střediska 
pro rozvoj zemědělství a venkova 
Ústeckého kraje na zasedáních 
předsednictva HSRM tak, aby 
i členové HSRM – nezemědělci 
věděli, co se v zemědělství na 
Mostecku děje.

Kromě klasického zeměděl-
ství existují na Mostecku i speci-
fické provozy – České vinařství 
Chrámce, s.r.o., Včelí farma 
Lom pana Petra Táborského, 
minifarma pana Petra Kloučka na 
Klínech, která se věnuje zejména 
dětem.

V Okresní agrární komoře 
Most jsou zapojeny také Lesy 
ČR – inspektorát Teplice. I této 
problematice je ze strany HSRM 
věnována pozornost. Okresní 
agrární komora Most děkuje za 
spolupráci Hospodářské a so-
ciální radě Mostecka v oblasti 
zemědělství a spoléhá na další 
spolupráci a pomoc HSRM v nad-
cházejícím období.“

Ludmila Holadová, 
předsedkyně  

představenstva  
Okresní agrární komory Most  

Podkrušnohorské technické 
muzeum Most

„Podkrušnohorské tech-
nické muzeum o.p.s. se vždy 
obracelo s důvěrou na HSRM 
převážně v dobách, kdy se 
ocitlo ve vážných problémech. 
A byla to právě HSRM, která 
vždy podala pomocnou ruku. 

Od roku 2002, kdy byla 
naše společnost založena, až 
do konce roku 2008, poskytla 
HSRM celkem 1 000 000 korun 
na provoz naší společnosti. Ale 
neposkytovala jen finanční pod-
poru. Například v roce 2007, kdy 
se Podkrušnohorské technické 
muzeum o.p.s. připravovalo na 
oficiální otevření pro veřejnost, 
poskytla HSRM jako dar DVD 
přehrávač a dataprojektor 

v částce 20 000 korun. Tyto 
elektrospotřebiče jsou plně 
využívány v simulované štole 
Julius k promítání 3D projekce, 
kde návštěvníci našeho muzea 
mohou zhlédnout ražbu chodby 
razícím kombajnem PK 3 v hlu-
binném dole.

Důkazem toho, že spolu-
práce s HSRM se i nadále rozvíjí, 
je i fakt, že počátkem roku 2009 
byly z HSRM na základě výzvy 
uvolněny dotace na zpracování 
projektů pro naši společnost 
v celkové výši 100 000 korun“.

JUDr. Hana Jeníčková,  
předseda správní rady  

Podkrušnohorského 
technického muzea

Okresní agrární komora si „hýčká“ i specifické provozy, například 
Včelí farmu Petra Táborského.
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V květnu 2006 se o potíže regionu přijel na pozvání Richarda Fal-
bra zajímat tehdejší předseda vlády Jiří Paroubek. Jednání, které orga-
nizovala Hospodářská a sociální rada Ústeckého kraje, se uskuteč-
nilo v Mostě.

Zahájení činnosti Ekologického centra Most mělo před lety 
nádech opravdu oficiálního slavnostního ceremoniálu, kde se to hem-
žilo podpisovými archy i významnými osobnostmi. Nechyběl například 
tehdejší ministr životního prostředí Miloš Kužvart. 

Představitelé HSRM a OHK absolvovali inspirativní návštěvu k for-
mování filozofie technického muzea v muzeu velkostrojů Ferropolis u 
Dessau v SRN.

Jak HSRM přispívá ke snižování problému nezaměstnanosti, přijel 
s členy komise pro rozvoj lidských zdrojů konzultovat ministr práce a 
sociálních věcí Petr Nečas (druhý zleva).

Členové komise pro rozvoj lidských zdrojů také sbírali inspiraci za 
hranicemi, a to v Rakousku.

Členové rozpočtového výboru parlamentu se zajeli podívat na 
Polygon v Mostě, který vznikl v prostorách bývalé výsypky uhelného 
povrchového lomu.

I za otevřením simulované štoly Julius v areálu Podkrušnohor-
ského technického muzea je velký kus práce HSRM.
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I mezi členy arbotýmu, který se podílí na vzniku mosteckého arbo-
reta, jsou členové HSRM. Na snímku Stanislav Štýs nad prostorem 
budoucího arboreta v místech starého Mostu hovoří s českým botani-
kem Václavem Větvičkou.

Richard Falbr při děkování členům HSRM při jednom ze slavnost-
ních zasedání na konci roku.

HSRM se intenzivně zajímala o důvody, proč Most nezískal dotace 
na Integrovaný plán rozvoje města. Pozvala si na své jednání přímo 
ředitele Úřadu regionální rady regionu soudržnosti Severozápad Petra 
Vráblíka (na snímku). Do této chvíle se podařila alespoň jedna věc ve 
prospěch Mostecka – Helena Veverková se stala členem monitorova-
cího výboru. 

V roce 2004 byla HSRM poctěna návštěvou ministra kultury Pavla 
Dostála (vlevo), který se nechal zvěčnit po posezení v restauraci U sva-
tého Ducha v Mostě.

Alespoň na deprivované zóny města – Chanov a oblast „U stovky“ 
– získal Most finance, jak prezentoval na HSRM Karel Bořecký.

O výrobně bioetanolu informoval před třemi lety Hospodářskou a 
sociální radu Mostecka jeden z jejích členů Miloslav Soldát. HSRM se 
tehdy zajímala o podmínky zemědělců Mostecka.

Skupina Czech Coal je jedním z nejvýznamnějších zaměstnava-
telů nejen v rámci Mostecka, ale celého kraje. Když místo Mostecké 
uhelné a.s. na sklonku loňského roku vznikly tři nástupnické společ-
nosti, požádali členové HSRM o objasnění strategie tohoto těžebního 
magnátu. Prezentace se tehdy ujali generální ředitelé všech tří zmíně-
ných firem (na snímku vedle předsedkyně Heleny Veverkové).
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HSRM v médiích

Aby se o prospěšných aktivitách HSRM dozvěděla 
laická i odborná veřejnost, nebo alespoň její regionální 
část, dá se tak – řečeno s nadsázkou - učinit dvěma 
způsoby: Buď jednou za deset let vydat pestrý sborník, 
jak činíme nyní, nebo se spolehnout na sílu sedmé vel-
moci, tedy zástupců sdělovacích prostředků. Především 
pochopitelně těch regionálních. I proto HSRM už řadu 
let zve novináře na pravidelná jednání předsednictva. U 
stolku s cedulkou „TISK“ tak tradičně zasedají zástupci 
týdeníku Homér, Důlních novin, objevují se i redaktoři 
Mosteckého deníku a někdy máme příležitost sdělit no-
vinky i reportérům Českého rozhlasu, regionální televize 
R1 Dakr či zpravodajům z ČTK nebo MF Dnes. 

Že má otevřenost k novinářům smysl, vidíte na této 
straně, která je jen nepatrným výběrem mediálních vý-
stupů, jež převažují především v tištěné podobě. Věří-
me, že vzhledem k plánům HSRM do budoucna se tak 
bude dít i nadále a média budou jako prostředník s ve-
řejností o činnost HSRM stále projevovat zájem.

čtvrtek 28. únor 2008

POSTŘEHY Z KRAJE

Takzvaných 15 ekomiliard 

na obnovu krajiny, která byla 

narušena těžbou hnědého uhlí, 

uvolnila vláda pro Ústecký 

a Karlovarský kraj už v roce 

2002. Dosud se více než čtvrtina 

prostředků vyčerpala a zbytek 

už je nyní téměř celý rozdělen 

na vybrané projekty. Celá část-

ka však podle odhadů nebude 

na úplnou rekultivaci a obnovu 

života v narušených místech 

regionu stačit. „Myslíme si, že 

by vláda měla uvolnit ještě dal-

ší 4,3 miliardy korun nad rámec 

schválených patnácti miliard,“ 

souhlasil v Mostě Bohuslav So-

botka, předseda sněmovního 

rozpočtového výboru.
Dalším problémem, na který 

v diskuzi upozornila předsedky-

ně Hospodářské a sociální rady 

Mostecka Helena Veverková, je 

odvod DPH neboli daň z při-

dané hodnoty. „Je potřeba pro-

jednat nějaké řešení, jak by bylo 

možné se nutnosti odvodu DPH 

vyhnout. Státu jsme totiž na dani 

už vrátili tři miliardy korun, ve 

skuteč- nosti bychom tak 
na navrácení 

života do oblasti bývalé těžby 

měli jen 12 miliard korun,“ vy-

světlila.
O tom, který z projektů do-

stane peníze z 15 miliard, roz-

hoduje meziresortní hodnotící 

komise. Dosud schválila 288 

projektů těžebních společností 

a obcí za necelých 11 a půl mi-

liardy korun. Poslední tranže 

byla prozatím uvolněna v roce 

2006. „Ke konci loňského roku 

fi rmy vyčerpaly více než 3 a půl 

miliardy korun, na další 4 a půl 

miliardy už ministerstvo fi nan-

cí uzavřelo s dodavateli prací 

smlouvy,“ uvedla mluvčí Ústec-

kého kraje Veronika Kindlová. 

Krajský úřad před časem vyčle-

nil dva pracovníky, kteří spolu-

pracují s obcemi a pomáhají jim 

zbylé prostředky na rekultivace 

získat. 
Bohuslav Sobotka je přesvěd-

čen, že uvolnění dalších více než 

čtyř mili- ard by neměl být 
problém. 

„Bylo by 
vhodné 

vy-
zvat 

vládu, aby je uvolnila. Ve výno-

sech z privatizace by se určitě pe-

níze našly,“ řekl.

Hejtman: Lesy a vody 

jsou začátek, pak 

musí přijít lidé

Čerpání peněz na rekultivace, 

která se zrealizují, je ale podle 

hejtmana Ústeckého kraje Jiří-

ho Šulce jen začátek. „Nestačí 

jen zalesňovat výsypky a zapla-

vovat doly. Především je potřeba 

do krajiny vrátit lidi. To zna-

mená, že po rekultivaci krajiny, 

kdy se jen geometricky zasázejí 

stromky, ale nepotkáte tam ani 

živáčka, musí na řadu přijít re-

vitalizace a resocializace. Do 

rekultivované krajiny se prostě 

a jednoduše musí vrátit člověk, 

nějaká lidská aktivita, ať už pra-

covní nebo rekreační,“ míní. Ne-

povedenou rekultivací je podle 

prvního muže kraje například 

nádrž Matylda v Mostě. „Není 

zde infrastruktura, parkoviště, 

možnost občerstvení. Koupání 

je nebezpečné kvůli elektrickému 

vedení. Voda za milióny 

korun se sem musí 

uměle přivádět a po-
dobně. Krajina se 
rekultivovala, ale je 
neproduktivní. Ob-
nova nebyla prove-
dena do konce,“ uvá-
dí hejtman. „Naši 
pracovníci prověřili 

projekty jednotlivých obcí, aby-

chom zjistili, jak jsou udržitelné 

a zda se jimi docílí i ona resocia-

lizace,“ uvedl ještě hejtman, jak 

se dostali k částce chybějících 

čtyř miliard.
Naproti tomu okolí mostecké 

nádrže Benedikt je opačným, 

pozitivním příkladem dokon-

čené obnovy – lidé sem jezdí na 

procházky, včetně cyklistů a in-

linistů. Je zde možnost koupání, 

občerstvení, několik sportovišť 

a podobně. Na Čepirožské vý-

šině pro změnu vznikla oblast 

rodinných domů.
Protože dobré příklady táh-

nou, byli členové rozpočtového 

výboru pozváni i tam, kde dříve 

zničená krajina dnes plnohod-

notně žije. V programu jednání 

proto nechyběla návštěva do-

stihového závodiště Hipodrom 

Most a výcvikového okruhu 

Polygon Most – Centrum výuky 

bezpečné jízdy. Na těchto mís-

tech mohli poslanci na vlastní 

oči vidět,  jak byly prostředky 

z patnácti miliard využity na sa-

naci území postižených těžbou 

uhlí. Z patnácti miliard by se 

měly zpracovat i pro-
jekty mosteckého 

arboreta, Mini-
mostu, pláže či 
přístaviště. 

Lucie 
BARTOŠ

Jezdecká společnost, která 

působí na mosteckém hipodro-

mu, přijímá do svých řad děti 

od dvanácti let. Děti se mohou 

nejen naučit jezdit na koni, ale 

také o něj pečovat. „Pro dětské 

členy také pořádáme soutěže, 

jízdy dovednosti a zručnosti. 

Mohou se rovněž zúčastnit hob-

by parkurového dne,“ vyjmeno-

vává Hanka Šafránková z Hi-

podromu Most. V minulosti 

se děti mohly zúčastnit i sou-

středění, kde s nimi besedoval 

veterinář i odborník přes koně. 

„Kdo k nám chce chodit, měl 

by mít dobrý prospěch ve škole. 

Chápeme postoj rodičů a víme, 

že pokud dítě má ve škole pro-

blémy, nemůže chtít ke koním,“ 

dodává Hanka Šafránková. 

Roční příspěvek do jezdecké 

společnosti činí šest set korun. 

Pokud se někdo chce koním 

opravdu pravidelně věnovat, 

měl by si následně pořídit 

i vlastní vybavení, především 

jezdecké boty, helmu a rajtky. 

Pokud v budoucnu absolvu-

je zkoušky, může se účastnit 

i parkurových soutěží. Jinak má 

příležitost pomáhat a účastnit 

se akcí, které se konají na hi-

podromu: například v roli vo-

dičů koní, kdy asistují malým 

návštěvníkům areálu, kteří si 

také chtějí vyzkoušet jízdu na 

koňském hřbetu. „Zájemci, kte-

ří by chtěli docházet do jezdecké 

společnosti, se mohou hlásit na 

čísle 607 564 224. K dispozici je 

i emailová adresa as@hipodrom.

cz,“ uvedla Hanka Šafránková. 

Jízda na koni je vhodná téměř 

pro každého, má totiž i zdravotní 

účinky. „Naši pracovníci se věnují  

hippoterapii, a proto víme, že pro 

děti není kůň jen zábava, ale má 

i zdravotní efekt. Kůň je totiž nutí 

sedět rovně, prokrvují si jízdou na 

koni záda a podobně,“ zmínila 

Hanka Šafránková. „Při prvním 

setkání se účastníci seznámí s ko-

něm, jdeme na procházku, dítě si 

koně hladí, povídáme si a podob-

ně. Pokud už má zkušenost třeba 

z koně z cirkusu, můžeme vzít 

koně na lonž. Seznamuje se pak 

s mechanikou pohybu, nejdříve 

od kroku maximálně po klus,“ 

popisuje cvičitelka Jana Pleti-

chová, podle které není lehké se 

naučit na koni jezdit. Na prvních 

hodinách prý děti jezdí bez sed-

la, pouze za použití madel. Pak 

teprve může začít pořádný vý-

cvik. „Pokud se chce někdo naučit 

opravdu jezdit na koni, měl by 

chodit pravidelně alespoň dvakrát 

v týdnu. Jinak to nemá smysl,“ 

dodává cvičitelka. Kdo si chce 

jízdu jen jednorázově vyzkoušet, 

může se objednat na hodinovou 

lekci za dvě stě padesát korun. 

Týká se to nejen dětí, ale i dospě-

lých. Lucie BARTOŠ

ÚSTECKÝ KRAJ – Obyvatelé 

celého kraje mají jedinečnou 

možnost získat úplně zdarma 

celoroční vstup do Severočeské 

vědecké knihovny, která sídlí 

v Ústí nad Labem.  Podmínkou 

je, že se narodili 29. února, a to 

v kterémkoliv roce, kdy měl 

druhý měsíc devětadvacet dní.

Devětadvacátý únor, který se 

opakuje jenom jednou za čty-

ři roky, připadá právě na tento 

pátek. „Severočeská vědecká 

knihovna v Ústí nad Labem, 

která je příspěvkovou organizací 

Ústeckého kraje, se rozhodla dát 

netradiční dárek všem, kteří slaví 

narozeniny právě v tento den. Po-

kud přijdou noví zájemci o půj-

čování knih v pátek 29. února 

do ústecké knihovny, budou mít 

roční registraci zcela zdarma,“ 

uvedl Zbyněk Šebesta z kance-

láře hejtmana Ústeckého kraje. 

Stačí se prokázat občanským 

nebo studentským průkazem či 

jiným dokladem s vyznačeným 

datem narození. Platí to pro 

všechna pracoviště knihovny: 

v ulici W. Churchilla nebo ve 

Velké Hradební, a dále na všech 

sedmi pobočkách knihovny na 

Klíši, ve Všebořicích, na síd-

lištích Hornická, Stříbrníky, 

Kamenný Vrch, Krásné Březno 

a v Mojžíři. Zájemci mohou prý 

přijít nejen přímo 29. února, ale 

po celý březen, který je tradičně 

měsícem knihy a internetu. 

Severočeská vědecká knihov-

na má v současné době 11 512 

registrovaných čtenářů, kteří si 

například v loňském roce půjčili 

1 119 425 knih všech žánrů, ča-

sopisů, hudebních nosičů a dal-

ších dokumentů. 
V letošním roce je z rozpočtu 

Ústeckého kraje vyčleněno na 

provoz této největší knihovny 

v regionu Severočeské vědec-

ké knihovny v Ústí nad Labem 

38,7 miliónu korun. Kromě ní 

vyčlenil kraj každoroční fi nance 

i pro další významné knihovny, 

například v Chomutově, Mostě, 

Litoměřicích a podobně. Ty ale 

„narozeninový dárek“ pro nové 

čtenáře nenabízejí.  (bar)

MOST – U kulatého stolu se 

mohli podnikatelé Mostecka se-

tkat s členy rozpočtového výbo-

ru a poslanci parlamentu. Ti byli 

šokováni především statistikou 

možných sankcí podnikatelů.

Smyslem setkání bylo přede-

vším projednat, jaké dopady má 

česká legislativa na podnikání. 

„Uvedli jsme poslance v úžas 

zjištěním, že produkt jejich čin-

nosti navalil na fi rmy přibližně 

2200 povinností vůči státu. Na 

statutární orgány fi rem jde pak 

o více než 100 osobních povin-

ností, jejichž neplnění by bylo 

možné v součtu potrestat asi 

sedmdesáti lety odnětí svobody 

a přibližně 120 milióny korun 

různých sankcí,“ zmínil Rudolf 

Jung, předseda Okresní hos-

podářské komory Most. Velká 

diskuse se rozvinula také na 

téma, jak nevhodně je načaso-

váno uvolňování veřejných pe-

něz například na opravy silnic. 

„Z hlediska technické účelnosti 

je zahájení oprav silnic v listo-

padu a prosinci přinejmenším 

problematické,“ podotkl Rudolf 

Jung, který dodal: „Samozřej-

mě jsme se nemohli vyhnout ani 

problému vzdělávání a přípravy 

mladých lidí na povolání, zejmé-

na pro dělnické profese, kde vý-

sledky neodpovídají potřebám.“ 

Diskutovalo se také o postave-

ní hospodářské komory v Če-

chách a o dobrovolném členství 

v ní.  (bar)

Podnikatelé vytkli 

poslancům miliónové sankce

(Dokončení ze strany 1)

O svolání mimořádného za-

stupitelstva primátor Vlastimil 

Vozka ale neuvažuje. „Mimo-

řádné zastupitelstvo svolávat 

nebudu. Situace se mění každým 

dnem, podle mého názoru stačí 

svolat poslanecké kluby a tam 

jim vše vysvětlit,“ uvedl primá-

tor. 
V době uzávěrky částka ještě 

zaplacena nebyla. Jak ve středu 

ráno uvedla náměstkyně primá-

tora Hana Jeníčková, o uvolnění 

peněz vedení města stále inten-

zivně jedná. „Jednáme s exeku-

torem o možném deponování pe-

něz,“  informovala náměstkyně. 

Podle jejích slov se jedná o cel-

kovou sumu 60,5 miliónu korun 

včetně penále a odměnou pro 

exekutora. „V okamžiku, kdy pe-

níze zaplatíme, odblokují se obě 

nemovitosti a uvolní se všechny 

tři městské účty, které byly v této 

výši obstaveny,“ dodala. (nov)

Přibudou na rekultivaci další miliardy?

V Mostě se konalo zasedání rozpočtového výboru českého parlamentu

Jezdecká společnost přijímá děti

Opozice: svolejte mimořádné 

zastupitelstvo!

MOST/ÚSTECKÝ KRAJ  - Více než čtyři 

miliardy korun navíc by měly putovat 

na obnovu krajiny Ústeckého kraje. 

K takovému závěru dospěli členové 

rozpočtového výboru českého 

parlamentu, kteří před pár dny jednali 

přímo v Mostě.

MOST – Splnit dětský sen a posadit ratolest na koňský hřbet není 

v Mostě až tak nereálné. Kupovat koně kvůli tomu není potřeba. 

Zdejší jezdecká společnost právě přijímá dětské členy. 

Stačí se narodit 29. února

Za penále a odměnu 

exekutorovi zaplatí 

město Most navíc 16 

miliónů korun.
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komunální politika Mostecko

02 

komunální politika
čtvrtek 30. říjen 2008

Most se v roce 2011 bude moci pochlubit unikátním je-zerem, které se v uplynulých dnech začalo slavnostně na-pouštět. Svou rozlohou 311 hek-tarů, maximální hloubkou 75 metrů a objemem 70 miliónů metrů krychlových vody předčí 

i Máchovo jezero. Voda do je-zera přitéká z Nechranické pře-hrady v množství mezi osmi sty až tisíci litry za sekundu z nově vybudovaného přivaděče. Jeze-ro naplní i srážková voda a čistá důlní voda z dolu Kohinoor.    Náklady na celý projekt vy-šplhaly k miliardovým částkám. „Stávající stav projektu jezera Most stál zhruba 600 miliónů ko-run. Celkové náklady na revita-lizaci tohoto prostoru dosáhnou dohromady téměř dvou miliard. Je vidět, jaké dědictví nám před-chůdci před rokem 1989 zane-chali a jak se teď s tím musíme vypořádávat. Není to jen otázka severních Čech, i když tento kraj trpěl jednoznačně nejvíc. Proto je v pořádku, že je mu vládou věno-vána taková pozornost,“ připus-til ministr průmyslu a obchodu 

Martin Říman, který se slav-nostního symbolického napouš-tění jezera také účastnil. Peníze na projekt jezera Most putovaly z vládních patnácti ekomiliard. „K vytvoření podmínek pro na-pouštění jezera bylo nutné z lo-mu odstranit těžební více než šestitisícitunové velkorypadlo, dokonale utěsnit uhelnou sloj, stabilizovat svahy a neposledně vytvořit účinnou ochranu břeho-vé linie před  účinky eroze a vln. Vybudovat se musel také techno-logicky náročný přívod vody do této zbytkové jámy. Souhrn všech těchto projektů představuje čtyři roky intenzivní práce,“ popsal náročné přípravy ředitel Palivo-vého kombinátu v Ústí nad La-bem Petr Lenc. Zatopením lomu ale investiční činnost v této lo-kalitě nekončí. Na řadu přijdou 

revitalizační projekty. Mostec-ké jezero budou lemovat pláže, prostor vznikne i pro restaura-ce s promenádami, přístaviště lodí, ale také satelitní městečko. Součástí nového areálu má být i unikátní zmenšenina starého Mostu. Město Most už nebude jen místem, kde se těžilo uhlí, ale stane se lákadlem pro desít-ky tisíc turistů nejen od nás, ale s největší pravděpodobností i ze zahraničí. „Lokalita bude velmi krásná. Město bude do této loka-lity expandovat, v budoucnosti sem přijde nový život. Je potřeba, aby se sem vrátil ve všech svých podobách,“ věří náměstkyně mosteckého primátora Hana Je-níčková.  
Vlasta ŠOLTYSOVÁ   

Planetárium 
navštívilo přes pět set lidí

Celkem 556 návštěvníků za-vítalo ve třetím čtvrtletí letošní-ho roku do mosteckého planetá-ria. Na vstupném se za uplynulý čtvrt rok utržilo něco málo přes 17 tisíc korun. Kulturní zařízení, které je ve správě Astronomické společnosti Most, je standardně ve ztrátě.

Velké fi rmy jsou k městu štědré
K poslednímu zářijovému dni přijalo město Most sponzorské dary v celkové výši 3, 22 miliónu korun. K tomu ještě nepeněžní dary v celkové hodnotě 59 263 korun. Mezi nejštědřejší dárce patří již tradičně velké místní fi rmy – Mostecká uhelná, Česká rafi nérská, Unipetrol a United Energy.

V Mostě zvítězil Kapsch
Mostečtí radní se na svém posledním jednání zabývali tra-dičně projednáváním veřejných zakázek. Nově vyhlásili zakázku na poskytování právních služeb pro město Most. Dále schválili vítěze veřejné zakázky malého rozsahu na druhé kolo „rozšíře-ní záruky na IP telefonní ústřed-

nu“, kterým se s nabídkovou ce-nou 883 021 korun stala fi rma Kapsch.

Školy a billiard-hockey
Hrací komplety pro billiard-hockey poputují na mostecké základní školy. Město je původ-ně pořídilo kvůli letošnímu me-zinárodním turnaji, který se ko-nal letos právě v Mostě.

Směna kvůli 
cyklostezce

Pozemky v oblasti Skyřic potřebuje mít město ve svém vlastnictví kvůli výstavbě cyk-lostezky. Mostečtí radní proto doporučili zastupitelům, aby schválili směnu těchto pozem-ků, které jsou ve vlastnictví spo-lečnosti OVO-FRUKT, za měst-ské pozemky ve Vtelně. 
Repre si musí 
pomoci samo

Se snížením nájmu v Repre-zentačním domě v Mostě ne-může počítat nájemce tohoto kulturního zařízení – fi rma Ju-nek-R. Mostečtí radní se shodli na tom, že v Repre je třeba oživit činnost a v tomto směru je vše na bedrech podnikatele.  (bar)

MOST – Obyvatelé domo-vů pro seniory, které spadají pod Městskou správou soci-álních služeb v Mostě, si od ledna příštího roku připlatí. Základní sazba za metr čtve-reční podlahové plochy se zvy-šuje ze stávajících 17,77 Kč na 21,24 Kč. „Největší zvýšení u největšího bytu v domově pro seniory je na 205 korun,“ zmí-

nil náměstek primátora pro školství, kulturu a sociální věci Jiří Kurcin.
V domovech pro seniory se v blízké době dočkají oprav by-tového fondu. „Máme k tomu připravený materiál až do roku 2013. V příštím roce se úprav do-čkají například sociální zařízení nebo výtahy,“ zmínil náměstek primátora Luboš Pitín. (bar)

Velkokapacitní parkoviště vznikne poblíž kruhového ob-jezdu zmíněných ulic. Mostečtí radní zatím schválili projektovou studii na jeho výstavbu. Předpo-kládá se zde vznik 315 parkova-cích stání. „Parkoviště bude zpo-platněno, ale půjde o rozumnou dostupnou cenu,“ sdělila náměst-kyně primátora Hana Jeníčková. Výběr místa vzešel z průzkumu, který radnice udělala mezi veřej-ností a díky němuž byla vytipo-vána řada vhodných míst. „V ně-kterých částech města lidé nemají o rozšíření parkoviště zájem, jak 

se ukázalo například v Javorové ulici,“ uvedla náměstkyně, pod-le které nyní tedy město vyhle-dává vhodné plochy pro parking 

především v okrajových částech města. 
Parkoviště v Halasově ulici by mělo být oplocené. Toto místo 

má pro zřízení parkoviště i další strategický význam, díky které-mu zde město nepovolilo zá-stavbu soukromým investorům. „Zůstane tak zálohovou plochou do budoucna. Pokud vznikne ze strany města nový záměr, vždy je lepší dostavět něco v místě parko-viště a ne v místě, které je již za-stavěné,“ vysvětlila náměstkyně Jeníčková. 
Podobných ploch má prý město vytipovaných více. Jed-nou z nich je například travna-tá nevyužitá plocha u bowlingu Sportovka, poblíž vlakového ná-draží, kde se uvažuje o rozšíření tamního parkoviště. „Je to vhod-né i proto, že poblíž je zdravotní středisko a v docházkové vzdále-nosti je například také knihov-na,“ dodala náměstkyně Hana Jeníčková. 

(bar)

Poblíž centra bude možné zaparkovat

MOST – Nedaleko centra Mostu bude možné najít přes den parkovací 
místo. Na rohu 
ulic Františka 
Halase a Žatecká vyroste záchytné parkoviště.

Z RADY MĚSTA MOSTU

Senioři si připlatí

Unikát za dvě 
miliardy už se 

napouští!  

„Vzpomínám si, když se tu ještě v roce 1989 nedalo žít a dýchat. 
Postupně došlo 

k nutnému útlumu těžby. Na renesanci tohoto prostoru se významně podílela také Hospodářská a sociální rada Mostecka. Rozhodnutí o vytvoření projektu jezera Most padlo v roce 1998. Tehdejší zastupitelstvo projednávalo různé 
varianty, zda lom zasypat, nebo zatopit. Trvalo dalších deset let než mohla etapa zatápění začít. Tímto se sem navrací nový život,“ prohlásil při slavnostním zahájení napouštění jezera hejtman Ústeckého kraje a bývalý primátor Mostu Jiří Šulc. 

MOST – V Mostě začalo napouštění unikátního jezera.  Tisícovka litrů vody každou  sekundu zatopí bývalý 
povrchový lom Ležáky za tři a půl roku. Svou rozlohou předčí i známé 

Máchovo jezero. Jezero Most vzniká v místech starého královského města Most, které kvůli těžbě hnědého uhlí zaniklo.  

Jezero Most
Rozloha 311 hektarů  (Máchovo jezero 275 hektarů)Hloubka max. 75 metrů 

(Máchovo jezero 3 – 6 metrů)Objem vody 70 miliónů m3 
(Máchovo jezero 6 miliónů m3)Průtok vody 

800 – 1200 litrů za vteřinu
Doba napouštění 3,5 – 4 roky

Deváté zasedání Zastupitelstva města Mostu se bude konat ve čtvrtek 30. října od 15 hodin ve velké zasedací místnosti mosteckého magistrátu. Na programu bude mimo jiné také Petice občanů ve věci prodeje obytných domů v majetku společnosti MOSTEC-KÁ BYTOVÁ, a.s., Privatizace bytového fondu, upravené Zásady investičních pobídek poskytovaných právnickým a fyzickým osobám zajišťujícím vznik a rozvoj podnikání v lokalitách průmyslových a rozvojových zón Statutárního města Mostu při stanovení ceny pozemků v závislosti na vytvoření pracovních míst, Návrh na směnu pozemků se společností OVO-FRUKT, spol. s r.o. Příležitost k diskusi dostanou jako obvykle také občané města.

Prvního spuštění „kohoutků“ se ujal hejtman Jiří Šulc a ministr Martin Říman.

Na nároží ulic Žatecká a Halase vyroste oplocené parkoviště.

čtvrtek 29. leden 2009

Otázka pro...

Překvapilo mě, že spor mezi 

soukromou společností Do-

pravní podnik Ústeckého kra-

je (DPÚK) a Ústecký krajem 

stále není dořešen. V článku 

v minulém vydání hejtmanka 

uvedla, že je nyní doprava lev-

nější. Zajímalo by mě, zda lze 

uvést pro srovnání přesná čísla 

a případně souslednost, co vše 

a s jakým výsledkem se zatím 

v této kauze událo.

Odpovídá hejtmanka Ústec-

kého kraje Jana Vaňhová:

Na dotaz ohledně cenového 

srovnání za linkovou dopravu, 

kterou od DPÚK kraj objed-

nával, lze uvést, že v roce 2005, 

tedy v roce předcházejícím spo-

ru, byla průměrná cena doprav-

ního výkonu na 1 km 30,60 Kč. 

Pro rok 2006 pak ale společnost 

DPÚK předložila ve svém ná-

vrhu požadavek s nárůstem na 

hodnotu 39,11 Kč, což tehdejší-

mu hejtmanovi Jiřímu Šulcovi 

připadalo nadsazené. Dle ná-

sledně uzavřených osmiletých 

smluv byla cena dopravního vý-

konu na 1 km v roce 2008 v prů-

měru 31,17 Kč, tedy nižší, než 

požadovala společnost DPÚK 

a.s. již pro rok 2006.

Co se týče přehledu sporů 

a jiných řízení „DPÚK versus 

Ústecký kraj“, pak existuje pra-

vomocné rozhodnutí Úřadu pro 

ochranu hospodářské soutěže, 

jímž uložil dopravnímu podni-

ku pokutu za porušení zákona 

o ochraně hospodářské soutěže. 

Závěr šetření Evropské komi-

se je, že není zpochybněn vý-

běr dopravců, pouze procedu-

ra. Před ministerstvem vnitra je 

také řízení ve sporu s dopravcem 

Autobusy KAVKA, a.s., dále jsou 

kompetenční spory v řízení před 

ministerstvem vnitra, spory o za-

placení peněžitých částek a říze-

ní o určení neplatnosti výpovědi 

smlouvy o závazku veřejné služ-

by taktéž v řízení před minister-

stvem vnitra. Ve stejném stavu je 

žaloba DPÚK na uložení povin-

nosti uzavřít smlouvu o závazku 

veřejné služby. Ministerstvo vni-

tra a ministerstvo dopravy řeší 

další správní řízení s DPÚK.Ve 

prospěch kraje skončily spory na 

ochranu názvu a znaku Ústecké-

ho kraje.  Trestní stíhání před-

stavitelů DPÚK bylo zastaveno. 

Ukončen byl také, zamítnutím 

žaloby, spor na ochranu osob-

nosti bývalého hejtmana Jiřího 

Šulce. 
(bar)

Energetická koncepce by 

podle poslance Vojíře jednak 

měla zdůraznit jádro více, než 

by si přáli koaliční partneři ze 

Strany zelených. „Je velká snaha 

vrátit se k uhlí v tom smyslu, že 

je zapotřebí podporovat trans-

formaci s daleko vyšší účinností 

- alespoň ve čtyřicetiprocentním 

rozsahu,“  pokračoval poslanec 

v Mostě, kde zmínil také návrh, 

že by se v souvislosti s horním 

zákonem mohla změnit číslovka 

15 let například na číslovku 20.  

„To znamená, že do doby 20 let se 

nebude těžit, ale za podmínky, že 

se zruší všechny limity. Nemůže-

te dát někomu podmínku, že má 

méně konat a přitom mu tam stát 

udělá jakousi pomyslnou čáru,“ 

vysvětlil svůj postoj Oldřich Vo-

jíř.  Horní zákon by tak měl pro-

jít s upravenou číslovkou a záro-

veň i se zrušením ekologických 

limitů. „Šlo by o velmi rozumnou 

věc, kterou jsem s  ministrem 

průmyslu a obchodu Martinem 

Římanem konzultoval a on proti 

tomu nic nemá. Zbývá jen prosa-

dit to i proti ministru pro život-

ní prostředí Martinu Bursíkovi, 

o což se pokusím,“ dodává po-

slanec Vojíř. Uhlí by nemělo být 

zdrojem pro elektřinu, vhodněj-

ší je hledat směr v teple. „Musí-

me hledat technologii, které nám 

umožní veškeré zbytkové teplo 

při výrobě pouštět do aglomera-

cí,“ dodal.

Lidé už 

problém vidí

Hospodářský výbor parla-

mentu v lednu vydal usnesení 

ke krizi dodávek zemního ply-

nu. „Klíčovou roli musí v oblas-

ti elektroenergetiky hrát jaderná 

energetika a tepelné zdroje na 

uhlí,“ zní ofi ciální závěr výboru. 

Schválení novely energetické-

ho zákona, jejíž projednání již 

prošlo hospodářským výborem, 

je nyní otázkou několika málo 

týdnů. „Dosud jsme prolomení 

limitů zdůvodňovali ekonomicky, 

technicky, nezbytnou potřebou 

a tak dále. A vždycky někdo řekl: 

Najdeme něco jiného. To, kam se 

chceme dostat, je: slušně se vypo-

řádat s lidmi a posunout limity 

tam, kam to lze,“ řekl Oldřich 

Vojíř. Zmínil také, že není vy-

loučeno, že při nevhodném po-

stupu se těžební magnáti klidně 

odvolají k mezinárodnímu sou-

du k arbitráži. „Lidé teď vidí, že 

když plyn je problém, tak uhlí je 

jediná alternativa,“ upozornil 

ještě na současné veřejné míně-

ní. Vedle jádra je uhlí v energe-

tickém mixu o to více nepostra-

datelné, že jádrem nelze topit.

Energetický 

gigant by možná 

investoval 
V diskuzi na půdě mostecké 

tripartity kromě Oldřicha Vojí-

ře vystoupil i Vladimír Rouček, 

generální ředitel společnos-

ti Vršanská uhelná ze skupiny 

Czech Coal. Vršanská uhelná 

jako jedna z nástupnických or-

ganizací Mostecké uhelné a.s. 

zajišťuje provoz těžební lokality 

Vršany, jež obsahuje uhelné zá-

soby s nejdelší životností v Čes-

ké republice v rámci stávajících 

územních limitů. S těžbou se zde 

počítá až do roku 2058 a zbývá 

vytěžit zhruba 333 milionů tun 

uhlí. Vzhledem k dlouhodo-

bé perspektivě těžby je lokalita 

schopna zásobovat nový ener-

getický zdroj, který má nahradit 

dosluhující uhelné elektrárny 

a teplárny. Ředitel společnosti 

Vladimír Rouček kromě jiného 

jako předseda energetické komi-

se Hospodářské a sociální rady 

Mostecka podpořil stanovisko 

Hospodářské komory České re-

publiky. To mimo jiné uvádí, že 

řešení v oblasti teplárenství a vy-

tápění je založené na centrálním 

zásobování teplem pro městské 

aglomerace ze zdrojů zásobova-

ných českým uhlím. Musí se vy-

cházet především z tuzemských 

energetických surovin bez toho, 

aby jejich těžbě byly kladeny 

překážky. „V podstatě jde o to, 

aby jediný domácí zdroj byl stá-

le k dispozici. Aby byla zajištěna 

přístupnost uhelných zásob,“ řekl 

stručně do pléna. „Když se pro-

lomí limity, tak ale ČEZ zvýší 

výrobu elektrické energie a bude 

o to víc prodávat do zahraničí. 

Pak to tedy neřeší úsporu uhlí,“ 

vznesl obavy Miloslav Soldát 

z mostecké fi rmy N & S & N 

Consultants. Obchod s elektric-

kou energií by podle Vladimíra 

Roučka měl do budoucna být 

pod nějakým regulativem. Pro-

blematika vývozu má tak podle 

něj širší souvislosti. Jeho slova 

a existenci regulativů potvrdil 

i poslanec Vojíř. „Ale když ČEZ 

investuje obrovské peníze na Bal-

káně a v Polsku, jaký význam to 

má pro nás,“ chtěl vědět Milo-

slav Soldát, že existuje jistota, 

že případné prolomení limitu 

nebude jen výhodou pro zahra-

niční investice ČEZu. „Pokud se 

na dole ČSA ne přímo prolomí, 

ale alespoň upraví limity, tak ale 

bude sloužit pro teplárenství,“ 

reagoval Oldřich Vojíř. „Pokud 

naše zásoby uhlí budou vytla-

čeny plynem, tak se dostaneme 

do neřešitelných situací: bude-

me jako Slováci závislí na plynu 

v teplárenství a zmrznem!“ varu-

je poslanec Vojíř. Komentář si 

nenechal ujít ani Vladimír Rou-

ček. 
Lucie BARTOŠ

Krušnohorská oblast má to-

tiž stále šance dostat se na se-

znam celosvětového dědictví 

UNESCO. Je to cíl společného 

česko-saského projektu. „Je-

dinečné bohatství historických 

a důlních objektů, geologických 

útvarů v historické kontinuitě 

báňského průmyslu, rozloze úze-

mí, jeho rozmanitosti a situování 

na obou stranách Krušných hor 

si jistě zaslouží zápis do knihy 

UNESCO,“ uvedla na worksho-

pu radní Ústeckého kraje Jana 

Ryšánková. Kromě zmíněného 

Dolu Julius III., kam dnes lidé 

mohou přijít navštívit simulo-

vanou štolu, je v Ústeckém kraji 

předběžně vytipována řada ob-

jektů a památek, které specifi č-

nost hornické krajiny dokreslu-

jí. Jde například i o Štolu Starý 

Martin v Krupce, Mikulášskou 

štolu v Hoře Svaté Kateřiny, 

Moldavskou železnici a podob-

ně. Na projektu se významnou 

měrou podílí Oblastní muzeum 

v Mostě, které bylo také vybráno 

jako speciální projektové praco-

viště, speciální pracoviště pro 

pečlivou evidenci a dokumen-

taci jednotlivých objektů a kom-

plexů, které jsou pro účel zapsá-

ní do UNESCA reprezentativní.  

Mostecké muzeum se také dlou-

hodobě podílí na propagování 

takzvaného montánního turis-

mu. Jedním z hlavních předpo-

kladů je, aby byl projekt zařazen 

do takzvaného Indikativního 

seznamu UNESCO příslušného 

státu. Žádost o zaspání na se-

znam by tak mohla být podána 

v letech 2011 až 2012. „Schvalo-

vací a administrativní proces je 

velice náročný,“ uvedl již dříve 

Adam Šrejber, vedoucí oddělení 

kultury Krajského úřadu Ústec-

kého kraje.
Lucie BARTOŠ

Otevřený dopis adresovaný 

řediteli mostecké nemocnice

Vážený pane řediteli,

věřím, že nejsem první ani 

poslední, kdo se na Vás obrací 

ve věci parkoviště před  nemoc-

nicí.
Hodlal jsem Vám napsat 

ihned, jak bylo provedeno nové 

značení. Raději jsem si vzal čas 

na „vychladnutí“, abych se  v ná-

valu rozčilení nedopustil uráž-

ky. Z tu dobu se tím zabýval 

již dvakrát týdeník HOMÉR. 

V prvním prosincovém článku 

jste se k parkování vyjadřoval 

osobně a projevil jste skutečně 

brilantní veletoč a pohrdání ná-

zory řidičů i strážníků, kteří zde 

musí pokutovat a mohli by vy-

konávat potřebnější práci.

Cituji: „Došlo k předělání 

veškerých parkovacích ploch 

v areálu nemocnice a to z důvo-

du, abychom získali podstatně 

více parkovacích míst. Problém 

je, že řidiči na tomto parkovišti 

parkují po starém a špatně!“

Názor můj a mnoha řidičů. 

Je chvályhodné, že byla zřízena 

nová parkovací místa za tímto 

hlavním parkovištěm, ale ani 

tato místa nestačila pokrýt po-

třebu. Po sedmé hodině ráno již 

jsou všechna parkoviště plná. 

Řidiči pak musí parkovat různě 

ve vzdálených ulicích a překáže-

jí místním obyvatelům. Kolmé 

parkování je nesmysl a ubra-

lo 15 až 16 parkovacích míst. 

Zvítězil zde „dobrý nápad“ nad 

zdravým rozumem. Sám jsem 

se o tom přesvědčil v úterý 6. 

ledna, kdy napadl sníh a ten 

nesmysl – kolmé značení pře-

kryl, řidiči začali zase parkovat 

šikmo a vešlo se jich tam stej-

ně, tedy 29 a 30 a do středu dal-

ších 15, než je vyhnala policie. 

Šikmé parkování je přirozeněj-

ší a nedělá problém ani méně 

zkušeným řidičům, oproti kol-

mému parkování.Ještě dvě mís-

ta by bylo možno  vyšetřit místo 

informační tabule u vjezdu a na 

místo TAXI. Zeptejte se taxi-

kářů, zda jej potřebují. Všichni 

řeknou, že ne!

Závěr. Novým značením ne-

vznikla žádná místa, naopak 

nejméně o 15 míst ubylo. Vaše 

vyjádření je příklad arogance 

úředníka a zametení problému 

pod koberec. Vyslechněte názor 

strážníků, kteří se zde den co den 

potýkají s problémem, který byl 

vyvolán neuváženým rozhod-

nutím vedení nemocnice. Dnes 

jsem s nimi mluvil, mají řadu 

připomínek i ke značení parko-

vání uvnitř areálu. Stálo by za 

to si je vyslechnout. Také místa 

pro invalidy jsou malý problém. 

Stálo by za to upozornit, že jsou 

místa i v areálu. Protože to řada 

lidí neví a překonávání výško-

vého rozdílu z parkoviště dělá 

mnohým velké potíže.

Nové značení nabylo jistě za-

darmo. Tyto prostředky by bylo 

možno využít smysluplně, třeba 

na opravu sociálních zařízení. 

Byl jsem týden před koncem 

roku hospitalizován na zdejší 

interně, tak asi víte, o čem píšu. 

Pokud se chtělo vedení nemoc-

nice něčím zviditelnit, tak tím 

novým značením se vám to sku-

tečně podařilo!

S pozdravem a přáním lep-

ších nápadů  
Emanuel Petráň, Most

(Pozn. redakce: odpověď ře-

ditele nemocnice Vladimíra 

Müllera přineseme v příštím 

vydání)

Dopisy čtenářů

Dostane se Julius do UNESCO?

MOST/ÚSTECKÝ 

KRAJ – Důl Julius 

III. v bývalých 

Kopistech, 

kde je dnes 

Podkrušnohorské 

muzeum Most, je 

jednou z památek, 

která má napomoci 

k zápisu Hornické 

a kulturní krajiny 

Krušnohoří na 

seznam UNESCO. 

Potvrdil to odborný 

workshop, který se 

konal před pár dny 

v Ústí nad Labem.

Oldřich Vojíř: Jádro a uhlí 

by měly hrát klíčovou roli
MOST – Podle 

mosteckého 

poslance Oldřicha 

Vojíře je jediným 

východiskem pro 

jistotu v oblasti 

energetického 

průmyslu větší 

důraz na jadernou 

energetiku 

a uhelné 

zásoby. Diskuze 

o energetické 

budoucnosti, 

v souvislosti 

s plynovou krizí 

předešlých dní, 

se rozpoutala na 

posledním jednání 

Hospodářské 

a sociální rady 

Mostecka. 

Oldřich Vojíř

Vladimír Rouček

04 

zpravodajství 
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komunální politika
čtvrtek 30. říjen 2008

Most se v roce 2011 bude moci pochlubit unikátním je-zerem, které se v uplynulých dnech začalo slavnostně na-pouštět. Svou rozlohou 311 hek-tarů, maximální hloubkou 75 metrů a objemem 70 miliónů metrů krychlových vody předčí 

i Máchovo jezero. Voda do je-zera přitéká z Nechranické pře-hrady v množství mezi osmi sty až tisíci litry za sekundu z nově vybudovaného přivaděče. Jeze-ro naplní i srážková voda a čistá důlní voda z dolu Kohinoor.    Náklady na celý projekt vy-šplhaly k miliardovým částkám. „Stávající stav projektu jezera Most stál zhruba 600 miliónů ko-run. Celkové náklady na revita-lizaci tohoto prostoru dosáhnou dohromady téměř dvou miliard. Je vidět, jaké dědictví nám před-chůdci před rokem 1989 zane-chali a jak se teď s tím musíme vypořádávat. Není to jen otázka severních Čech, i když tento kraj trpěl jednoznačně nejvíc. Proto je v pořádku, že je mu vládou věno-vána taková pozornost,“ připus-til ministr průmyslu a obchodu 

Martin Říman, který se slav-nostního symbolického napouš-tění jezera také účastnil. Peníze na projekt jezera Most putovaly z vládních patnácti ekomiliard. „K vytvoření podmínek pro na-pouštění jezera bylo nutné z lo-mu odstranit těžební více než šestitisícitunové velkorypadlo, dokonale utěsnit uhelnou sloj, stabilizovat svahy a neposledně vytvořit účinnou ochranu břeho-vé linie před  účinky eroze a vln. Vybudovat se musel také techno-logicky náročný přívod vody do této zbytkové jámy. Souhrn všech těchto projektů představuje čtyři roky intenzivní práce,“ popsal náročné přípravy ředitel Palivo-vého kombinátu v Ústí nad La-bem Petr Lenc. Zatopením lomu ale investiční činnost v této lo-kalitě nekončí. Na řadu přijdou 

revitalizační projekty. Mostec-ké jezero budou lemovat pláže, prostor vznikne i pro restaura-ce s promenádami, přístaviště lodí, ale také satelitní městečko. Součástí nového areálu má být i unikátní zmenšenina starého Mostu. Město Most už nebude jen místem, kde se těžilo uhlí, ale stane se lákadlem pro desít-ky tisíc turistů nejen od nás, ale s největší pravděpodobností i ze zahraničí. „Lokalita bude velmi krásná. Město bude do této loka-lity expandovat, v budoucnosti sem přijde nový život. Je potřeba, aby se sem vrátil ve všech svých podobách,“ věří náměstkyně mosteckého primátora Hana Je-níčková.  
Vlasta ŠOLTYSOVÁ   

Planetárium 
navštívilo přes pět set lidí

Celkem 556 návštěvníků za-vítalo ve třetím čtvrtletí letošní-ho roku do mosteckého planetá-ria. Na vstupném se za uplynulý čtvrt rok utržilo něco málo přes 17 tisíc korun. Kulturní zařízení, které je ve správě Astronomické společnosti Most, je standardně ve ztrátě.

Velké fi rmy jsou k městu štědré
K poslednímu zářijovému dni přijalo město Most sponzorské dary v celkové výši 3, 22 miliónu korun. K tomu ještě nepeněžní dary v celkové hodnotě 59 263 korun. Mezi nejštědřejší dárce patří již tradičně velké místní fi rmy – Mostecká uhelná, Česká rafi nérská, Unipetrol a United Energy.

V Mostě zvítězil Kapsch
Mostečtí radní se na svém posledním jednání zabývali tra-dičně projednáváním veřejných zakázek. Nově vyhlásili zakázku na poskytování právních služeb pro město Most. Dále schválili vítěze veřejné zakázky malého rozsahu na druhé kolo „rozšíře-ní záruky na IP telefonní ústřed-

nu“, kterým se s nabídkovou ce-nou 883 021 korun stala fi rma Kapsch.

Školy a billiard-hockey
Hrací komplety pro billiard-hockey poputují na mostecké základní školy. Město je původ-ně pořídilo kvůli letošnímu me-zinárodním turnaji, který se ko-nal letos právě v Mostě.

Směna kvůli 
cyklostezce

Pozemky v oblasti Skyřic potřebuje mít město ve svém vlastnictví kvůli výstavbě cyk-lostezky. Mostečtí radní proto doporučili zastupitelům, aby schválili směnu těchto pozem-ků, které jsou ve vlastnictví spo-lečnosti OVO-FRUKT, za měst-ské pozemky ve Vtelně. 
Repre si musí 
pomoci samo

Se snížením nájmu v Repre-zentačním domě v Mostě ne-může počítat nájemce tohoto kulturního zařízení – fi rma Ju-nek-R. Mostečtí radní se shodli na tom, že v Repre je třeba oživit činnost a v tomto směru je vše na bedrech podnikatele.  (bar)

MOST – Obyvatelé domo-vů pro seniory, které spadají pod Městskou správou soci-álních služeb v Mostě, si od ledna příštího roku připlatí. Základní sazba za metr čtve-reční podlahové plochy se zvy-šuje ze stávajících 17,77 Kč na 21,24 Kč. „Největší zvýšení u největšího bytu v domově pro seniory je na 205 korun,“ zmí-

nil náměstek primátora pro školství, kulturu a sociální věci Jiří Kurcin.
V domovech pro seniory se v blízké době dočkají oprav by-tového fondu. „Máme k tomu připravený materiál až do roku 2013. V příštím roce se úprav do-čkají například sociální zařízení nebo výtahy,“ zmínil náměstek primátora Luboš Pitín. (bar)

Velkokapacitní parkoviště vznikne poblíž kruhového ob-jezdu zmíněných ulic. Mostečtí radní zatím schválili projektovou studii na jeho výstavbu. Předpo-kládá se zde vznik 315 parkova-cích stání. „Parkoviště bude zpo-platněno, ale půjde o rozumnou dostupnou cenu,“ sdělila náměst-kyně primátora Hana Jeníčková. Výběr místa vzešel z průzkumu, který radnice udělala mezi veřej-ností a díky němuž byla vytipo-vána řada vhodných míst. „V ně-kterých částech města lidé nemají o rozšíření parkoviště zájem, jak 

se ukázalo například v Javorové ulici,“ uvedla náměstkyně, pod-le které nyní tedy město vyhle-dává vhodné plochy pro parking 

především v okrajových částech města. 
Parkoviště v Halasově ulici by mělo být oplocené. Toto místo 

má pro zřízení parkoviště i další strategický význam, díky které-mu zde město nepovolilo zá-stavbu soukromým investorům. „Zůstane tak zálohovou plochou do budoucna. Pokud vznikne ze strany města nový záměr, vždy je lepší dostavět něco v místě parko-viště a ne v místě, které je již za-stavěné,“ vysvětlila náměstkyně Jeníčková. 
Podobných ploch má prý město vytipovaných více. Jed-nou z nich je například travna-tá nevyužitá plocha u bowlingu Sportovka, poblíž vlakového ná-draží, kde se uvažuje o rozšíření tamního parkoviště. „Je to vhod-né i proto, že poblíž je zdravotní středisko a v docházkové vzdále-nosti je například také knihov-na,“ dodala náměstkyně Hana Jeníčková. 

(bar)

Poblíž centra bude možné zaparkovat

MOST – Nedaleko centra Mostu bude možné najít přes den parkovací 
místo. Na rohu 
ulic Františka 
Halase a Žatecká vyroste záchytné parkoviště.

Z RADY MĚSTA MOSTU

Senioři si připlatí

Unikát za dvě 
miliardy už se 

napouští!  

„Vzpomínám si, když se tu ještě v roce 1989 nedalo žít a dýchat. 
Postupně došlo 

k nutnému útlumu těžby. Na renesanci tohoto prostoru se významně podílela také Hospodářská a sociální rada Mostecka. Rozhodnutí o vytvoření projektu jezera Most padlo v roce 1998. Tehdejší zastupitelstvo projednávalo různé 
varianty, zda lom zasypat, nebo zatopit. Trvalo dalších deset let než mohla etapa zatápění začít. Tímto se sem navrací nový život,“ prohlásil při slavnostním zahájení napouštění jezera hejtman Ústeckého kraje a bývalý primátor Mostu Jiří Šulc. 

MOST – V Mostě začalo napouštění unikátního jezera.  Tisícovka litrů vody každou  sekundu zatopí bývalý 
povrchový lom Ležáky za tři a půl roku. Svou rozlohou předčí i známé 

Máchovo jezero. Jezero Most vzniká v místech starého královského města Most, které kvůli těžbě hnědého uhlí zaniklo.  

Jezero Most
Rozloha 311 hektarů  (Máchovo jezero 275 hektarů)Hloubka max. 75 metrů 

(Máchovo jezero 3 – 6 metrů)Objem vody 70 miliónů m3 
(Máchovo jezero 6 miliónů m3)Průtok vody 

800 – 1200 litrů za vteřinu
Doba napouštění 3,5 – 4 roky

Deváté zasedání Zastupitelstva města Mostu se bude konat ve čtvrtek 30. října od 15 hodin ve velké zasedací místnosti mosteckého magistrátu. Na programu bude mimo jiné také Petice občanů ve věci prodeje obytných domů v majetku společnosti MOSTEC-KÁ BYTOVÁ, a.s., Privatizace bytového fondu, upravené Zásady investičních pobídek poskytovaných právnickým a fyzickým osobám zajišťujícím vznik a rozvoj podnikání v lokalitách průmyslových a rozvojových zón Statutárního města Mostu při stanovení ceny pozemků v závislosti na vytvoření pracovních míst, Návrh na směnu pozemků se společností OVO-FRUKT, spol. s r.o. Příležitost k diskusi dostanou jako obvykle také občané města.

Prvního spuštění „kohoutků“ se ujal hejtman Jiří Šulc a ministr Martin Říman.

Na nároží ulic Žatecká a Halase vyroste oplocené parkoviště.
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Vítejte na Mostecku!

Mostecký region se rozlo-
hou 467 km čtverečních rozkládá 
na území Ústeckého kraje a po-
čtem 116 000 obyvatel se řadí 
k nejmenšímu, ale nejlidnatějšímu 
regionu celé České republiky. Na 
severu hraničí Mostecko se Sas-
kem (SRN), na západě sousedí 
s Chomutovskem, na východě 
s Teplickem a na jihu s Lounskem, 
tudíž můžeme region rozčlenit na 
tři odlišné oblasti - horskou, pánev-
ní a zemědělskou.  

Horská část na severu, kte-
rou tvoří hradba Krušných hor, je 
využívána hlavně lesnicky, čás-
tečně zemědělsky a ve stále větší 
míře i rekreačně. Větším sídelním 
celkem je město Meziboří. Část 
pánevní je průmyslovou páteří  
Mostecka, a to hlavně rozsáhlou 
těžbou hnědého uhlí, chemickou 
výrobou a energetikou. Ve měs-
tech Most, Litvínov a Lom sídlí 
většina obyvatel Mostecka. Oblast 
zemědělská se nachází na jihu 
Mostecka, do které zasahuje část 
chráněné krajinné oblasti České 
středohoří s typickými kopci vulka-
nického původu. 

Příroda Mostecka je velmi růz-
norodá. Krajinný ráz tohoto území 
je charakteristický mimořádnou 
pestrostí a rozmanitostí několika 
typů krajin. Je to dáno především 
velmi dynamickým reliéfem, jehož 
nejvyšším místem je Loučná (956 
m n. m.) a nejnižší místo v údolí 
říčky Bíliny se blíží k 200 m n. m. 
Charakteristická je i tvář jižního 
svahu Krušných hor, přerušova-
ná hlubokými tektonicky a erozně 
modelovanými údolími. Jedinečný 
pohled je na kulisu kopců Českého 
středohoří (s nejvyšším vrcholem 
Bořeň 539 m n. m.). A to vše kon-
trastuje s parovinou pánevní části 
a se zemědělsky obhospodařova-
ným jihem regionu. 

Největším vodním tokem je 
řeka Bílina. Významnou  vodní ná-
drží je bezesporu Flájská přehra-

da dokončená roku 1962. Plocha 
o velikosti 150 ha, které musela 
ustoupit obec Fláje, slouží jako zá-
sobárna pitné vody pro Podkrušno-
hoří. Nejstarší přehradou v regionu 
z počátku 20. století je přehrada 
na Křižatkách, která v současné 
době prochází rekonstrukcí a nepl-
ní funkci zásobování pitnou vodou.

Mostecko lze charakterizovat 
výhodnou polohou mezi Prahou 
a Saskem, velkými zásobami ne-
rostných surovin, relativně kvalitní 
technickou infrastrukturou a do-
pravním napojením do vnitrozemí. 
Nevýhodou je naopak jeho eko-
nomická orientace z minulosti na 
těžký průmysl, který je v útlumu.

Region má výhodnou pozici 
vůči ostatním turistickým regio-
nům, což lze považovat za jeho 
silnou stránku. Nejvíce turistů, kteří 
ho navštíví, přijíždí z Prahy. Další 
návštěvníky můžeme očekávat i ze 
sousedních Teplic či Karlových 
Varů. Tyto lázeňské oblasti využí-
vají okolních turistických nabídek 
hlavně pro své lázeňské hosty. 
Nesmíme ovšem zapomenout ani 
na nejbližší zahraniční návštěvníky 
z nedalekého Německa.

Mostecko je hospodářsky nej-
významnější oblastí kraje a Statu-
tární město Most druhým největším 
sídelním útvarem co do počtu oby-
vatel (téměř 70 tisíc). 

Mostecko však musí řešit ně-
kolik specifických problémů. Již 
dlouhodobě se region řadí na první 
příčku v míře nezaměstnanosti. 
Počet obyvatel se rok od roku sni-
žuje. K slabým stránkám patří velká 
koncentrace těžkého průmyslu, 
těžbou a průmyslem narušené ži-
votní prostředí a sídla, nízká prů-
měrná vzdělanost obyvatelstva, 
pasivní životní styl velké části oby-
vatel, vysoká kriminalita a vysoká 
koncentrace nepřizpůsobivých 
obyvatel. Na druhé straně však do-
chází od počátku 90. let 20. století 
ke zlepšování stavu ovzduší a vod, 

které nemá v ČR obdoby (investi-
ce několika desítek miliard Kč do 
moderních technologií). Přibývá 
stále více zeleně, luk, parků, vod-
ních ploch a také hřišť, sportovišť 
a dalších atraktivit, které mohou 
mít potenciál pro rozvoj cestovního 
ruchu. 

V celé oblasti existují rozvojové 
plochy, které jsou nabízeny po-
tenciálním investorům. Budují se 
obchody s módou, stylové restau-
race, kavárny a bary, rekonstruují 
se kulturní a sportovní zařízení, 
které také rozšiřují své služby. Ob-
lastí Mostecka prochází množství 

cyklostezek, najdeme zde atrak-
tivní hipodrom, autodrom, lyžařské 
sjezdové i běžkařské tratě, množ-
ství kulturních památek a přírod-
ních zajímavostí. 

Historie Mostecka spadá až do 
roku 1040. První zmínka se obje-
vuje již v Kosmově kronice české. 
Jednalo se o období, kdy oblastí 
vedly důležité obchodní cesty, spo-
jeny soustavou mostů, z nichž nej-
významnější je Pons Gnevin, který 
nesl jméno Hněvi z rodu Hrabišiců, 
jemuž je připisováno vybudování 
strážní tvrze na vrchu Hněvín.
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